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Pentru realizarea exemplară 
a planului de colectare

Se dezvoltă mișcarea inovatorilor 
și raționalizat orii or

Intr-o scrisoare pe care am primit-o la 
redacție, corespondentul voluntar Vasile 
I. Apostol din Mărășești ne scrie prin
tre altele:

„La Mărășești colectările produselor 
de toamnă sint în toi. Țăranii muncitori 
cu gospodării mici și mijlocii se întrec 
în predarea cotelor la colectare. Pentru 
a-și preda cotele de îndată ce au recol
tat, mulți țărani muncitori au adus la co
lectare porumb în știuleți. Numai într-o 
singură zi au fost predate la baza de 
recepționare din localitate peste 5000 
kg. porumb, floarea-soarelui și alte boa
be. Printre primii care și-au predat co
tele au fost țăranii muncitori Pavel 
Bratu, Niță Negoiță, Ion Mănăilă, Gheor- 
ghe Nedelcu, Alexandru Grigoraș și 
alții".

Faptele cuprinse in această scrisoare 
vorbesc despre dragostea cu care țăranii 
muncitori își îndeplinesc îndatoririle față 
de stat, răspunzînd grijii ce ie-o poartă 
partidul și guvernul nostru pentru ridi
carea continuă a nivelului lor de trai. 
Ele vorbesc despre creșterea conștiinței 
politice a țărănimii muncitoare, despre 
faptul că tot mai puternică devine alianța 
dintre clasa muncitoare și țărănimea 
muncitoare. Lucrul acesta este dovedit și 
de faptul că marea majoritate a țăranilor 
muncitori din satele și comunele patriei 
noastre și-au predat în întregime cotele 
de cereale din recolta obținută în vara a- 
ceasta.

In acțiunea care se desfășoară în pre
zent în întreaga țară, pentru realizarea 
în termen a planului de colectare a pro
duselor de toamnă, rezultate bune s-au 
obținut pînă acum în regiunile Craiova, 
Arad, Constanța, București și altele- in 
vederea obținerii acestor rezultate, o 
contribuție însemnată au adus-o orga
nele de colectare și sfaturile populare 
care—colaborînd îndeaproape— au mo
bilizat producătorii să recolteze la timp și 
să-și predea cotele datorate statului deîn- 
dată ce au recoltat. De asemenea, la obți
nerea acestor rezultate au contribuit buna 
organizare a muncii atît în ceea ce pri
vește colectarea propriu-zisă cit și recep- 
ționarea, depozitarea și transportul pro
duselor colectate. Pe scurt, se poate spu
ne că rezultate bune s-au obținut acolo 
unde atît organele de colectare cît și 
sfaturile populare — conștiente de răs
punderea politică și economică ce le re
vin în îndeplinirea planului de colecta
re— au aplicat în mod just hotărîrile și 
instrucțiunile cu privire la această pro
blemă și au urmărit cu consecvență tra
ducerea lor în viață.

Din păcate însă, — deși au fost obți
nute recolte frumoase — într-o seamă de 
regiuni, cum sint: Pitești, Iași, Timișoara, 
Bacău, Colectarea produselor nu se desfă
șoară în același ritm cu recoltatul, Si
tuația aceasta nu este un fapt întîmplă- 
tor. Nerealizarea ritmică a planului de 
colectare este o consecință a lipsurilor 
care se manifestă în desfășurarea acțiunii 
de colectare, a lipsei de răspundere de 
care mai dau încă dovadă unele comi
tete executive și o seamă de organe, din 
aparatul de colectare și recepționare. Nu 
peste tot, comitetele executive comunale 
și agenții colectori au stabilit prin deci
zii, zilele în care fiecare producător a- 
gricol trebuie să-și predea cotele la co
lectare și nu urmăresc respectarea de 
către producători a zilelor în care aceștia 
au fost programați. Mai sînt încă locuri 
unde unele comitete executive comunale, 
încâlcind Hotărîrea și instrucțiunile cu 
privire la colectarea produselor agricole, 
nu organizează transportul produselor co
lectate din comune la bazele de recepțio
nare- Așa se explică de ce din 15 produ
cători din comuna Valea Neagră, raionul 
Medgidia, cîți au fost trecuți într-o zi în 
borderoul de predare a cotelor în convoi, 
s-a prezentat la baza de recepționare nu

Brigada minerului Iuliu Haidu 
a început să lucreze în contul anului 1958

PETROȘANI. — Incepînd dn ziua de 21 
octombrie, brigada condusă de minerul iu- 
liu Haidu, Erou al Muncii Socialiste, de la 
mina Petrila, lucrează în contul anului 
1958. Iuliu Haidu șl-a îndeplinit cu 9 z le 
înainte de termen angajamentul luat cu 
prilejul primirii înaltului titlu de Erou al 
Muncii Socialiste. încă de la 1 aprilie, cînd 
a început să lucreze în contul anului 1957, 
brigada lui Iuliu Haidu și-a depășit cu re

In 19 zile cît într-o lună
PLOEȘTI. — Folosind pe scară largă me

todele sovietice, sondorii oficiului de foraj 
Boldești au reușit să îndeplinească planul de 
foraj pe luna octombrie cu 11 zile înainte 
de termen. Aplicînd noua tehnologie a fora
jului cu apă la săparea sondei nr. 115, bri
gada condusă de Nicolae Viziru a reușit să 
sape sonda cu 18 zile înainte de termen. 
Sondorii acestei brigăzi au depășit viteza 
comercială planificată cu 122 la sută, reali-

In contul anului 1956
In lupta pentru a da oamenilor muncii con

serve mai multe, de bună calitate și mai ief
tine, muncitorii și tehnicienii fabricii „Refa
cerea" au realizat un mare succes. La data 
de 16 octombrie și-au realizat sarcinile ce le 
reveneau din planul cincinal. De la această 

mai unul. Nerespectarea acestor prevederi 
creează posibilitatea ca elementele răuvoi
toare să se sustragă de la îndeplinirea 
obligațiilor ce le au față de stat și împie
dică sfaturile populare să cunoască zil
nic, pe baza unei evidențe precise, situa
ția colectărilor din comună și măsurile ce 
trebuie luate pentru curmarea lipsurilor 
care frînează realizarea planului.

Nu toți colectorii și ceilalți lucrători din 
aparatul împuterniciților raionali și re
gionali ai C.S.C.P.A., acordă atenția cu
venită calității produselor colectate, în
găduind unor producători să predea la 
colectare produse de proastă calitate. 
Or, grija pentru ca în magaziile statului 
să intre numai produse de bună calitate, 
pentru ca oamenii muncii de la orașe să 
poată fi aprovizionați pentru iarnă cu car
tofi, ceapă și alte produse de calitate, 
trebuie să o aibă nu numai organele de 
recepționare, ci și cele care au sarcina 
colectării propriu zise.

O seamă de lipsuri se constată și în 
munca de recepționare, depozitare și 
transport a produselor colectate, lipsuri 
care de asemenea dăunează realizării în 
bune condițiuni a planului de colectare. 
La o seamă de baze de recepționare din 
regiunile Craiova, Constanța, Suceava și 
Regiunea Autonomă Maghiară, se consta
tă insuficiența spațiului de înmagazinare 
a produselor colectate. In alte părți (re
giunile București, Suceava, etc.) bazele 
de recepționare întîmpină greutăți din 
partea organelor C.F.R. care nu pun la 
dispoziția acestora vagoanele necesare 
transportului produselor colectate în ve
derea aprovizionării centrelor muncito
rești.

Organele Comitetului de Stat pentru 
Colectarea Produselor Agricole, sfaturile 
populare, ministerele Comerțului Interior, 
Industriei Alimentare și Căilor Ferate, 
trebuie să pună capăt lipsurilor care ar 
putea frîna buna desfășurare a colectă
rilor. In această privință, o aten
ție deosebită trebuie acordată colectării, 
recepționării și transportului cu priori
tate și în bune condițiuni a produselor 
cum ar fi cartofii, ceapa și fasolea, pro
duse destinate aprovizionării directe a 
populației.

Cheia succesului în realizarea integrală 
și la timp a planului de colectare constă 
în felul cum se desfășoară munca de co
lectare în fiecare sat și comună. De a- 
ceea, îndrumarea zi de zi a colectorilor 
și a comitetelor executive comunale, tre
buie să fie în centrul atenției împuterni
ciților C.S.C.P.A. și a comitetelor exe
cutive ale sfaturilor populare raionale și 
regionale.

Comitetele executive au datoria să îm
bine munca organizatorică cu o largă 
muncă de lămurire în rîndul producători
lor agricoli, mobilizîndu-i să-și achite lâ 
vreme datoriile față de stat. Trebuia ex
tinsă și susținută în mod viu întrecerea 
patriotică inițiată pentru realizarea în 
termen a planului de colectare de către 
fiecare comună și raion. Este datoria co
mitetelor executive să generalizeze și să 
popularizeze prin toate mijloacele expe
riența comunelor fruntașe în îndeplinirea 
planului de colectare, ridicînd la nivelul 
acestora toate comunele rămase în urmă. 
Alături de comuniști, deputății și salaria- 
ții sfaturilor populare trebuie să fie pen
tru ceilalți țărani muncitori exemplu de 
conștiinciozitate în îndeplinirea îndatori
rilor lor față de stat.

Colectarea produselor agricole consti
tuie una din sursele principale de apro
vizionare a fondului centralizat al statu
lui pentru aprovizionarea populației cu 
alimente și a industriei noastre socialiste 
cu materii prime. Să depunem toate efor
turile pentru realizarea integrală și la 
timp a planului de colectare, mijloc de 
îmbunătățire a aprovizionării oamenilor 
muncii de la orașe și sate 

gularitate, tn fiecare lună, sarcinile de plan 
cu 60—130 la sută. Succesele obținute de 
brigada vest tului miner se datoresc avîntu- 
lui și priceperii cu care au muncit membrii 
brigăzii saie și aplicării metodei soviet ce 
a graficului ciclic. La ieșirea din șut. Eroul 
Muncii Socialiste Iuliu Haidu și harnicii săi 
tovarăși de muncă au fost felicitați cu căl
dură de numeroși mineri și tehnicieni.

(Agerpres).

zînd astfel cea mai mare viteză comercială 
obținută pînă acum în cadrul acestui oficiu.

Pentru realizările obținute, brigada a pri
mit un premiu de 24.820 lei. Sondorii din 
brigada, condusă de Constantin Tudorică, fo
losind forajul negru, au terminat cu 12 zile 
înainte de termen sonda nr. 12, obtinînd o vi
teză comercială cu 72 la sută mai mare de
alt cea planificată. (Agerpres) 

dată colectivul fabricii de conserve „Reface
rea" din Arad a produs în contul anului 1956: 
6.500 kg. conserve In apă și bulion, 16.650 
kg. gemuri, 11.200 kg. conserve în ulei, 
13.100 kg. conserve de carne și altele.

Din inițiativa 
cabinetului 

tehnic
BUHUȘI (de 1a co

respondentul nostru).
Din inițiativa ca

binetului tehnic al fa
bricii de postav „Bu- 
huși", între 15—25 
octombrie se desfă
șoară în această fa
brică decada inova
torului. Cu acest pri
lej muncitorii și teh
nicienii fabricii au fost 
chemați să propună 
diferite inovații avînd 
ca scop mecanizarea 
unor lucrări, îmbu
nătățirea condițiilor 
de muncă șl a proce
sului de producție. La 
sfîrșltul decadei vor 
fi premiate atît propu
nerile cît și executa
rea inovațiilor. Pînă la 
20 octombrie au fost 
primite 20 de propu
neri. Printre acestea 
se numără mașini se- 
mi-automate pentru 
umplerea sacilor, pro
punere a utemlstului 
Adam Ion, un șablon 
universal pentru ur
zeală, care poate fi 
folosit la toate arti
colele șl la toate răz-, 
paiele, propus de co
munistul Carol Melh- 
man.

v e r e n ț ar s e— Pe
Era un neajuns de care își dădeau mai loji sea

ma : aici, la secția carde a întreprinderii ,,Industria 
Bumbacului A” se pierdea timp. La fiecare două 
ore, cardele trebuiau curățate de scame, operalie 
ce. se putea face numai după ce mașinile încetau 
complet să funcționeze. Oprirea cardelor se făcea 
insă prea încet și astfel se iroseau zilnic zeci de 
minute, sute și sute de kilograme de bumbac, rămî- 
nind neprelucrate. Muncitoarele secției arătaseră 
in multe rînduri acest neajuns.

Încă din primăvară, meșterul Ion Bușe și ing. 
tehnolog David Kahn s-au gîr.dit c,um să înlă
ture aceste opriri ale mașinilor. După ce au stat 
mai mult timp de vorbă au hotărit să confecționeze 
o jrină de tambur, cu care cardele să poată fi 
oprite imediat, ori de cite ori acest lucru este ne
cesar. In citeva zile, ajutați și de alți tovarăși, 
inovatorii au confecționat un prototip de frlnă pe 
care l-au prezentat la serviciul tehnic.

Soluția inovatorilor s-a dovedit justă. Dar stu
dierea amănunțită a arătat că. dispozitivul reali
zat mai are o serie de deficiențe. Meșterul Ion 
Bușe și ing, David Kahn n-au demobilizat. Dim
potrivă, finind seama de observațiile făcute au în
ceput să caute cu perseverență căi noi. Munca lor 
n-a fost ușoară. Treptat însă au rezolvat problema 
locului unde să fie montată frîna, problema rezis
tenței pieselor, problema centrării cercului și altele.

Așa au trecut și lunile de. vară. Inovatorii și-au 
văzut însă răsplătită perseverența. Cînd s-au pre
zentat a doua oară la serviciul tehnic, prototipul lor 
a fost acceptat și aplicarea lui a dat rezultate 
foarte bune. Calculele au arătat că extinderea dis
pozitivului ridică randamentul Ta carde cu 4 la sută 
și îngăduie un spor de producție de mai multe 
sute de kilograme de bumbac în timp de' 24 ore. 
Inovatorii au fost propuși pentru a fi premiați.

CEA MAI
Era în iarna trecută. Viscolul se înfuriase 

și adunase zăpada pînă sus la ferestrele 
caselor. Pe străzi oamenii croiseră cu lopețile 
poteci adinei în zăpadă, in gară nu mai 
sosise . niciun tren de cîteva zile. La 
fabrica „Teba" din Arad muncitorii se 
străduiau să folosească fiecare firicel de 
bumbac ca să asigure ritmul producției, iar 
magazionerul se uita grijuliu la puținele fire 
care mai rămăseseră. Dintre toți, inginerul 
șef nu-și găsea locul. M-a privit atunci cu 
un aer preocupat și mi-a 6pus:

— Dacă mai ține așa o săptămină de 
zile fabrica nu mai are fire. Și asta din cau
ză că nu avem și o filatură. Capitaliștii 
care iau construit-o nu s-au gîndit deoît la 
cîștig. Și cîștlgul le venea mai ,curînd de 
la o țesăto-rie. De aceea .firele se .importau. 
Dacă se ifitimpla că să nu primească fire la 
timp, conced!au jumătate din muncitori șl 
ridicau prețurile.. Ciștlgurile erau aceleași 
și chiar mai mari.

Vezi d-ta noi nu putem ginții așa. Mun
citorii din fabrici și de la sate așteaptă de 
Ia noi țesături mai multe și mai ieftine și 
uite cum’ vin greutățile. Am dus-o noj pînă 
acum fără filatură, cu magazii puține și cu 
țesătoria asta destul de mică. Dar nu mai 
rherge, Și pe deasupra veni și pacostea asta 
de viscol.

Dar...
Fața inginerului se lumină și cutele de pe 

frunte dispărură :
— Să vii d-ta peste un an și atunci mai 

stăm de vorbă.
★

Mi-am adus, aminte de aceste cuvinte zi
lele trecute cînd am intrat d;n nou pe poarta 
fabricii „Teba": „Să vii peste un an..."

Nu trecuse încă un an. Nici pe inginerul 
șef nu l-am găsit atunci în fabrică. Dar oa
menii care muncesc la „Teba“ ml-au po
vestit multe.

Treceam prin curtea fabricii și nu-mi ve
nea să cred. Cite s-au schimbat. Intr-o parte 
se înalță schelele în jurul unei clădiri, din
colo lucrează betoniere... Un adevărat șan
tier.

— Se schimbă multe la fabrica noastră 
— îmi zise inginerul Corbu care mă înso
țea.

CU SPRIJINUL TEHNICIENILOR

Zilele acestea la uzinele „23 August" din Capitală s-a încheiat de
cada inovațiilor. In timpul decadei, numeroși inovatori și rațlonalizatori din 
diferite sectoare ale uzinei au făcut cabinetului tehnic o serie de propuneri 
importante.

In clișeu : Fruntașul în producție Petru Goldrac de la secția motoare- 
pompe, autorul a numeroase inovații a venit din nou cu o propunere la 
cabinetul tehnic al uzinei. Aci el discută și primește sfatul inginerului H. 
Florescu și proiectantului M. Pană. Foto s M1HA1 popesco

Inovații și inovatori
• Dispozitivul de 

prlnde e a pieselor in 
plin mers al strungu
lui, așa se numește 
importanta Inovație 
realizată nu de mult 
de tînărul Marin Băr
bat de la I.M.U.-Med- 
gidia. Pr’n aplicarea 
acestui dispozitiv se 
pot obține: la 12 re
pere economii antecal- 
cutate de 67.000 lei, o 
depășire a normai de 
350 la sută.

• La Casa Tehnicii 
Că lor Ferate au fost 
primite anul acesta 
peste 3.400 propuneri 
de inovații și raționa
lizări.

• Inovatorii com
binatului metalurgic 
din Reșița au făcut 
anul acesta 314 ‘pro
puneri de inovații și 
raționalizări care aduc 
economii antecalculate 
In valoare de 16 mi
lioane lei.

• Procedeul de în
locuire a grăsimilor 
animale și vegetale 
«.u parafină oxidată, 
realizat la fabrica de 
încălțăminte „Klrov" 
din Capitală aduce e- 
conomil de 140.000 lei.

Acolo — și-mi arată clădirea cu schele — 
se lucrează pentru lărgirea țesătoriei, din
colo construim magazii. Dar aș propune să 
trecem mai îmtîi pe la filatură.

Care filatură? — am întrebat surprins.
— Ce rlu știi? Filatura noastră. A intrat 

tn funcțiune numai de cîteva săptămîni.
Cu figura omului care simte bu-cutia că 

lucrează într-o fabrică unde totul se dezvoltă 
de la o zi la alta, începu să-mi povestească 
despre primele începuturi.

— Astă iarnă erau numai pereții. Noi o 
duceam tare greu pentru că trebuia să adu
cem fire de la alte filaturi. Aproape Ia fie
care ședință se vorbea : „Avem nevoie de 
filatură, trebuie magazii". Ministerul a 
sprijinit planurile noastre. La o vreme au 
început să intre în curtea fabricii camioane 
cu încărcătură > grea. Soseau ringuri de la 
l.M.S. Cîmpulung Muscel, carde de la 
„Unirea" Cluj și o serie de mașini automate 
din R. D. Germană.

Munca ma<i grea abia atunci a început. 
Instalarea noilor mașini cerea oameni pri- 
cepuți care să lucreze la montarea lor. La 
apelul făcut de conducerea fabricii, inginerii 
au devenit montatori de mașini, textiliștii 
s-au angajat să-j sprijine la curățirea și 
montarea pieselor. Au venit apoi instalatori 
calificați de la fabricile producătoare de ma
șini și de la alte filaturi din țară.

Cu salopetele pline de ulei munceau ingi
nerii; lucrau alături de ei tineri ca Maria 
Brașoveanu care abia terminase facultatea 
textilă, absolvenți ai școlii medii textile din 
Arad ca Gheorghina Iacobovici și o serie 
de muncitori.

Cu fiecare zi tot mai multe mașini umpleau 
sălile mari.

— N-a fost ușor începutul, dar nici unul 
n-a dat înapoi în fața greutăților. La 23 
August fiecare simțea bucuria, mîndria că a 
contribuit la această importantă acțiune. 
Filatura a dat primele fire. De la războaie 
au pornit primii metri de țesături lucrați cu 
fire proprii.

★
Din vorbă în vorbă, am ajuns în sala 

mare de la parterul unei clădiri. Aici l-am 
întîlnit pe maistrul Iosif Gheliz. Sta în fața 

Contribuții 
la creșterea 

productivității 
muncii

In Întreprinderile din 
raionul Muscel, miș
carea inovatorilor a 
luat o mare dezvoltare.

La I.F.I.L.-Stîtoeni, 
au fost prezentate da 
la începutul acestui 
an 22 propuneri de 
inovații, dintre cara 
zece au fost acceptate.

Fruntașul în între
cerea socialistă, Con
stantin Ceșăoanu de 
la uzina-electrică Schi- 
tu-Goleștl a conceput 
șl el o inovație im
portantă. înlocuind 
cîntarele mecanice de 
la alimentarea caza- 
nelor cu cîntare elec
trice, el a reușit să a- 
slgure întreiprinderli 
o economie de 62.709 
lei, îmbunătățind în 
același timp contro
lul asupra cazanelor.

La Filatura „Mus- 
ceieana" din Cetățeni, 
orin aplicarea ; inova
ției tehnicianului Leo
nard Esse, cu priviră 
la mecanizarea nro- 
cesului de scoatere a 
materialului vopsit din 
băi, productivitatea 
muncii a crescut cu 5 
la sută.

A. ANCHIDIN 
corespondent voluntar

— Povestea „berbecului" —
Acțiunea se desfășoară în cadrul uzinelor „I Mai" 

din orașul Ploești.
Totul a pornit de ta faptul că într-o zi, tovară

șului Vasile Iordăchescu de la cazangerie i-a venit 
ideea de a născoci un dispozitiv prin care să se 
facă introducerea cutiilor de foc în cazanele verti
cale de aburi în mod mecanic. S-a străduit omul 
cît s-p străduit pînă a dat de cap inovației sale. 
Apoi", a prezentat-o cabinetului tehnic și desigur 
că îndreptățită i-a fost bucuria cînd a aflat că ino
vația sa este bună și va fi pusă în aplicare.

Realizarea acestei inovații care-șl primise denu
mirea > curioasă de „berbec", cădea in sarcina a 
două secții ale uzinei: sculăria generală și meca
nica II. A trecut un timp; să fi fost vreo trei luni 
de zile. Cazangiii și desigur printre ei nerăbdăto
rul inovator au început să dea primele semne de 
frămîntare, să treacă aproape în fiecare zi prin cele 
două secții pentru a afla cum merg lucrurile. .4- 
fllnd de la muncitorii din cele două secții 
că nici nu au cunoștință de o asemenea lucrare, 
s-au adresat cu ■„îndrăzneală” direct inginerilor 
Bucur și Andronescu care fiecare conduce cite 6 
secție. Un timp, cei doi ingineri asigurau pe ca
zangii că „berbecul" lor se va face în curînd.
Și cu asemenea promisiuni au mai trecut alte luni, 

un an și apoi încă unul. Astfel, după doi ani de 
zile, „berbecul" atît de mult așteptat de cazangiii 
de la uzinele „1 Mai" se află tot sub forma schi
țelor trecute pe hlrție de calc.

Aceasta este povestea „berbecului" și a celor doi 
ingineri de la uzinele „1 Mai" Ploești, poveste că
reia muncitorii uzinelor așteaptă să i se pună o- 
dată capăt.

*E C ȚI E
unui dulap metalic și urmărea liniile și să
gețile care legau între ele niște butoane.

— E deajuns să apeși pe butonul ăsta — 
spuse el — și mașinile se opresc. Totul e 
automat. Mașinile astea ne-au sosit din R.D. 
Germană. Merg strună, nu altceva.

Priveam cînd la automatul din fața noas
tră, cînd la muncitorii care păreau scunzi 
pe lingă mașinile felurite care-ți luau auzul. 
Zîmbea maistrul și cu același zîmbet lucrau 
Sudici Holm, Livia Schlridon și alții. Fra- 
moasă-i munca la bataj în noua filatură 1

La etajul întîi sînt instalate mașinile car
de, sosite de la „Unirea" Cluj și oamenii 
lucrează cu aceeași rîvnă ca să stăpânească 
mai bine meseria. Aici muncesc maiștrii 
Ștefan Lenghei, muncitoarea Elisabeta Flo
ra, care de pe acum mînuiește cu indetnina- 
re 6 mașini și s-a angajat să lucreze la 12 
mașini.

In sălile spațioase de Ia etajul II se aude 
zgomotul ringurilor și al fleyerelor pe care 
oamenii le mînuiesc cu îndemânare. Munci
torul Iosif Sereai lucra înainte la magazia 
fabricii. Acum muncește la trei părți de 
ring. Și e doar la început. La fel ca el lu
crează și tînăra Zenobla Dihel și alții.

Nu de mult muncitorii de la ringuri au 
avut ocazia să discute cu Elena Chișiu des
pre metoda ei de lucru.

— Noi am învățat multe lucruri la școală 
— spunea tînăra Maria Amar — dar Elena 
Chișiu ne-a arătat practic cum să înodăm 
mai repede și mai bine firele. Acum încercăm 
să folosim toți această metodă.

Colectivul de muncă al fabricii „Teba" 
s-a angajat în cadrul întrecerii socialiste să 
dea 8000 metri țesături peste plan. La reali
zarea acestui angajament contribuie șl mun
citorii din noua filatură.

Sînt rnîndri filatorii că lucrează în secția 
cea mac nouă. Și pe fețele lor citești parcă 
cuvintele „Să vezi cum o să fie la anul fa
brica noastră". Și sint siguri că multe se 
vor schimba încă la fabrica „Teba".

I. COJOCARU 
corespondentul „Romlniei libere" 

în regiunea Arad

Contractările și preluarea 
animalelor contractate — 

sarcină importantă
Incepînd din toamna anului trecut, odată 

cu îmbunătăț rea sistemului de contractare 
pentru creșterea și îngrășarea animalelor, și 
pînă acum, atît unitățile cooperației de con
sum cît și organele Ministerului Industriei 
Alimentare au obținut o seamă de real zări 
în munca de contractare și achiziții de 
animale.

Astfel, în cursul trimestrului III al acestui 
an, în regiunile Oradea, Suceava, Arad și 
altele, atît unitățile cooperatiste cît și orga
nele Ministerului Industriei Alimentare și-au 
realizat și depășit cu mult planul de con
tractare la bovine, porcine, ovine și alte 
an'male.

Trebuie spus însă, că, deși țăranii munci
tori sînt’ dornici să încheie contracte cu 
statul, deși există posibilități muit ple în 
acest sens, datorită unor lipsuri de natură 
organizatorică și a insuficientei munci de 
popularizare a drepturilor și avantajelor de 
care se bucură producătorii contractanți, în 
o seamă de regiuni cum ar fi Bîrlad, Stal'n, 
Ploești și Regiunea Autonomă Maghiară, se 
constată serioase rămîneri în urmă în reali
zarea planului de contractări.

Și în privința preluăr i animalelor con
tractate— sarcină ce se pune acum în fața 
organelor contractante cu deosebită ascu
țime — mai sînt serioase deficiențe. In 
regiunile Bacău, Hunedoara, Baia Mare, ett., 
realizarea planului de preluări a animalelor 
contractate este mult rămasă în urmă. La 
sfîrșltul trimestrului III, bunăoară, în regiu
nea Craiova peste 2.000 bovine, 500 porci și 
600 ovine, ale căror termene de contractare 
au expirat, nu au fost preluate de la produ
cători.

Ministerul Industr'ei Alimentare cit șl 
mandatarul său în această problemă, Cen- 
trocoop, prin organele lor Însărcinate cu în
cheierea de contracte și preluarea la terme
nele stabilite a animalelor contractate tre
buie să-și îmbunătățească Simțitor munca in 
acest domeniu. Sprijiniți de sfaturile popu
lare, lucrătorii din aparatul oficiilor de achi- 
zlții și contractări de animale cît și cei din 
unitățile cooperatiste trebuie să depună efor
turi mai susținute, să fie pătrunși de răspun
derea ce le rev.ne în realizarea' în întregime 
a planului de contractări și preluare a 
animalelor contractate, de al cărui succes 
depinde în bună măsură asigurarea aprovi
zionării populației cu carne și a industriei 
alimentare șl ușoare cu materii prime.

Se deschide 
Universitatea populară

La 25 octombrie se va deschide Universi
tatea populară organizată de S.R.S.C. tn co
laborare cu Casa de Cuiltură a Sindicatelor 
din București, care are ca scop să înlesneas
că oamenilor muncii însușirea cunoștințelor 
științifice de bază pentru ridicarea nivelului 
lor de cultură generală. In cadrul Universi
tății populare se vor studia cinci cicluri de 
probleme: economice, agricole, probleme in
ternaționale, de biologie șl fizică (structura 
materiei, cosmogonie).

Activitatea Universității populare se va 
desfășura anual în lunile octombrie—iunie. 
Prelegerile vor fi ținute de oameni de știin
ță și fruntași ai vieții politice, și culturale 
din țara noastră. Anul acesta, cursurile Uni
versității populare se vor ține în sala Casei 
de Cultură a Sindicatelor.

Lecțiile vor fl însoțite de prezentări de 
materiale intuitive (planșe, dispozitive, dia- 
filme, preparate microscopice, filme docu
mentare șl științifice, etc.). Frecventarea 
ciclurilor se va lace pe bază de permise de 
intrare nominale. Permisele 6e eliberează 
pentru flecare ciclu de probleme, potrivit 
cererii celor Interesați.

Cursurile Universității populare înec© la 
orele 19 și pot fl frecventate de orice om al 
muncii care dorește să-și îmbogățească cu
noștințele de cultură generală. înscrierile la 
aceste cursuri se pot face la sediul Filialei 
S.R.S.C. București-oraș (str. Gh. Chițu nr. 
2), la Casa de Cultură a Sindicatelor (Bd. 
6 Martie nr. 25), la sediile subfilialelor raio
nale S.R.S.C. Grivița Roșie (str.. Kiev nr. 
1), Gh. Gheorghiu-Dej (str. Aldx. Popov nr. 
52), 23 August (șos. M. B.ravu nr. 219) și 
Tudor Vladimirescu (str. Sf. Ion Nou nr. 20). 
In mărite întreprinderi șl instituții înscrie
rile se pot face prin împuternlcițli S.R.S.C. 
șl comitetele sindicale.

Mecanizarea muncii 
într-o turnătorie

La întreprinderea Electroaparataj din Ca
pitală, în secția turnătorie-oțel, pînă nu de 
mult, toate operațiunile — înceoînd de la 
pregătirea pămintului special pentru umple
rea formelor și pînă la turnarea metalului 
topit în tipare — se făceau manual.

Conducerea întreprinderii, studiind posibi
litățile de reducere a efortului fizic și de 
accelerare a ritmului de producție în această 
secție, a concenut planul mecanizării între
gului proces tehnologic după sistemul „ban
dă rulantă". Lucrările de mecanizare au în
ceput cu două luni în urmă. O. parte din 
dispozitivele și apăratele necesare au tost 
fabricate în întreprindere, iar altele au fost 
importate din Uniunea Sovietică.

In secția turnătorie-oțel a întreprinderii 
Electroaparataj, mecanizarea muncii, prin 
sistemul „bandă rulantă", a făcut posibil 
întrebuințarea rațională a timpului de lucru, 
ușurînd totodată munca. Omul are acj:.n 
doar rolul să supravegheze buna funcționare 
a instalației șl să minuiască mașinile de 
format tipare, acționate cu aer comprimat 
O bandă rulantă aduce pămîntul special de 
la moara de măcinat, în niște buncăre si
tuate deasupra tiparelor de turnat. Tiparele 
sînt așezate și ele pe o bandă circulară Cînd 
unul din tipare ajunge în dreptul buncărului 
este umplut cu cantitatea de pămtnt nece
sară, apoi intră în funcțiune mașinile de 
format. Confecționarea unui tipar durează 
doar cîteva minute. Apoi banda îl duce la 
uscat. Pentru uscarea rapidă a tiparelor se 
construiește un tunel termic, care va intra 
curind în funcțiune. Oala cu o(el incandes
cent este și ea manipulată automat cu aju
torul unei macarale.

Secția de turnătorie-oțel a Întreprinderii 
Electroaparștaj produce acum piese mai 
multe și de mai bună calitate.



Pe marginea proiectului de Directive cu privire la dezvoltarea agriculturii în următorii 2-3 ani

Țăranii muncitori dezbat problemele creșterii producției agricole
I

ln întreaga țară masele de țărani muncitori, colectiviști 

și membri ai întovărășirilor agricole, participă cu însufle
țire la dezbaterea proiectului de Directive al Congresului 
ai i 1-lea a. partidului cu privire la dezvoltarea agriculturii 

în următorii 2—3 ani. Organizarea adunărilor pe circum
scripții electorale în cadrul cărora țăranii muncitori să dez
bată acest proiect elaborat de Comitetul Central al P.M.R., 
constituie o sarcină de cinste la îndeplinirea căreia comi
tetele executive ale sfaturilor populare sînt chemate să 
aducă o însemnată contribuție-

îndrumate de organizațiile de partid, multe comitete exe
cutive ale sfaturilor populare dau dovadă de pricepere în 
munca de popularizare și dezbatere a documentului ce ur
mează să devină un vast program de dezvoltare a agri
culturii patriei noastre. Un exemplu grăitor în legătură 
cu felul cum trebuie organizate adunările pentru discuta
rea proiectului de Directive privind dezvoltarea agricultu
rii în următorii 2—3 ani îl oferă comitetul executiv al 
sfatului popular al comunei Roseți, raionul Călărași din 
regiunea București.

Potrivit îndrumărilor primite din partea comitetului exe
cutiv al sfatului popular raional, comitetul executiv al sfa
tului popular comunal Roseți a format un colectiv 
care să conducă organizarea și desfășurarea adunărilor 
populare. In compunerea acestui colectiv au intrat preșe
dintele sfatului popular, responsabila comisiei de femei, di
rectoarea școlii; deputați și țărani muncitori fruntași.

Cei șapte membri ai colectivului, întruniți în ședință, au 
alcătuit un plan de acțiune cuprinzînd felul cum se va 
desfășura dezbaterea proiectului de Directive privind dez-' 
voitarea agriculturii

Atît la alcătuirea planului, cît și la realizarea fui, co
lectivul comunal de organizare a dezbaterilor a primit aju
torul permanent al comitetului executiv raional In toată 
perioada organizării și desfășurării dezbaterilor, tov, I- 
Călaj, membru în comitetul executiv raional» și tehnicianul 
V. Bostan au stat în comuna Roseți, ajutînd colectivului 
să-și ducă sarcinile la bun sfîrșit.

Pentru ca nici un țăran muncitor să nu fie lipsit de posi-, > ■ sllrmo ' •'

pa mint

bilitatea de a participa activ la discutarea acestui impor
tant document de partid, s-a stabilit ținerea unor ședințe 
pe grupe de cîte 3—5 oameni. In întreaga comună s-au 
fixat peste 130 de grupe de oameni, urmînd ca în fiecare 
grupă să se țină o ședință aparte.

Numărul mare de ședințe ce urmau să aibă loc pe în
tinsul comunei a necesitat atragerea unui număr cores
punzător de activiști pe tărîm obștesc, care să' prelucreze 
proiectul elaborat de C.C. al P.M.R. Organizația de partid 
a antrenat în această acțiune 47 agitatori. Cu ei s-a făcut 
un instructaj special în legătură cu sarcinile ce le au de în
deplinit. Fiecărui agitator i-au revenit două sau trei grupe 
de oameni.

După dezbaterile în grupe, au urmat adunările pe cir
cumscripții electorale.

Vădind interesul deosebit pentru dezbaterea proiectului 
de Directive cu privire la dezvoltarea agriculturii în urmă
torii 2—3 ani, la cele 136 grupe și 35 adunări pe circum
scripții au luat parte peste 90 la sută din țăranii munci
tori ai comunei-

Dezbaterea proiectului de Directive privind dezvoltarea 
agriculturii țării noastre în următorii 2—3 ani a constituit 
pentru țăranii muncitori din comuna Roseți un minunat 
prilej de manifestare a dragostei lor față de partid și gu
vern. Făcind bilanțul realizărilor dobîndite, subliniind lip- |
șurile care mai dăinuie în calea creșterii producției agricole, 
ei au făcut propuneri valoroase, izvorîte dintr-o experiență 
îndelungată, s-au angajat să nu precupețească nici un e- 
fort în lupta pentru înfăptuirea măsurilor preconizate de 
partid. . ■ .... T.:

In pagina de față reproducem o parte din discuțiile 
purtate de țăranii muncitori din comuna Roseți în adunările 
pe grupe de oameni și în cele pe circumscripții. De asemenea, 
publicăm articolul tov Vasile N. Paul, președintele comite
tului executiv al comunei, în legătură cu problemele muncii 
sfatului popular comunal în lumina dezbaterii proiectului 
de Directive privitor la dezvoltarea agriculturii în următo
rii 2—3 ani.

I Vor crește vii 
și livezi roditoare

Să lucrăm pămîntul după carte

URI NOI
Proiectul Directivelor cu privire la ae?-,.. 

voltarea agriculturii în următorii 3rtr3/- 
ani, arată că e necesar să punem îm»vabn 
loare toate pămînturile ce pot fi între- 
buințate pentru a avea un belșug db 
produse agro-alimentare. Astfel de pă- 
mîntuff sînt și în hotarul comunei noas
tre.

De vale, pe malul Borcii e un grind cam 
de 60—70 pogoane, înconjurat de apă. Pe 
stîn.ga Iui trece apa Borcei. Pe dreapta 
e uri privai prin care în anii ploioși intră 
apa. De cînd îl știm, acest grind 
stă nefolosiț. Acum e năpădit de cătină, 
scaeti, alihor, pir și alte buruieni. In ju
rul lui privatul, lat de peste 100 de me
tri stă tot nefolosit; grindul cu terenul 
inundabil din jurul lui fac laolaltă vreo 
sută de pogoane.. jȚ

Tot pămintul acesta poate deveni ro
ditor. Și iată cum. Gura prin care intră

apă pe grind trebuie umplută cu pă- 
mîn-Ț'Ț)n dig înalt de 3 sau 4 metri și lat 
de Iț) mejri ,ar rezolva problema. în
seamnă că într-o .săptămînă, 20—30 de 
oameni n-au ce face..

Ce folos ar putea aduce pămintul a- 
cesta ? Intii trebuie să ținem seama că 
el e bun pentru grădinărie. E loc jos, 
umed, care are și apă în apropiere. Cu aju
torul unei roți bulgărești se poate iriga.

Eu am făcut o socoteală simplă despre 
rodul pe care l-ar aduce grindul. Să zi
cem că va fi cultivat cu varză, cu car
tofi sau cu roșii; înseamnă că într-un 
singur" an's-ar produce pe puțin o sută de 
vagoane de varză, sau 70 vagoane cartofi, 
sau 80 vagoane roșii.

Gîndiți-vâ cîte familii ar avea casa în
destulată cu zarzavaturi și legume numai 
prin lucrarea acestui pămînt f Dar ase
menea pămînturi, care acum ntt aduc ni

mănui nici un folos mai sînt și în site părți 
pe hotarul comunei. E vorba despre terenu
rile părăginite dinspre Dichiseai și Tonea, 
gropăriile unde fac rudarii ' cărămidă, 
terenurile virane din vatra satului și atî- 
tea altele.

Partidul ne-ndeamnă să întrebuințăm 
tot pămintul bun pentru agricultură. Da
toria noastră e să trecem de îndată la 
treabă. Propun de aceea, sfatului popular 
să organizeze munca de punere în va
loare a tuturor pămînturilor neîntrebuin
țate. Eu voi da tot ajutorul în această pri
vință- Și cred că nici unul dintre țăranii 
muncitori din comună nu se va da înapoi 
de la o asemenea muncă. E doar în folo
sul nostru și al întregii țări.

I. RAFAjjLA
făran muncitor 

fu gospodărie individuală

Mare bucurie e să 
afli cuprinsul proiec
tului de Directive 
privind dezvoltarea 
agriculturii. Din el 
Se vede ' încaodată cit 
de mult ne poartă de 
grijă partidul și nouă 
țăranilor muncitori. 
Nu mai e ca înainte

cînd stăpinirea nu-și da interes de soarta 
noastră. Cei care țineau frînele comunei, 
dacă au avut nevoie de vie și-au plantat 
vie. Dacă au avut nevoie de livadă și-au 
plantat-o și p-asta, bine înțeles prin 
truda țăranilor muncitori.

In ultimii ani, pe la noi s-au mai plantat 
ceva vie și cîteva sute de pomi. Dar lipsa 
de struguri și fructe se mai simte încă. 
Așa că prevederile privind dezvoltarea 
viticulturii și pomiculturii cuprinse in 
proiectul de Directive mă bucură și pe 
mine, ca pe toți din Comună.

Deunăzi, mă găsii cu vecinul Gheorghe 
Comănică.

— Moș Ștefane, punem și noi vie ?
— Păi să punem, că ne trebuie.
Ce puteam să-i răspund altceva. Intr-a

devăr e bine să punem, numai că trebuie 
văzut și unde și ce fel de vie punem. Sfa
tul popular ar trebui să cheme un inginer 
de la raion. El e mai priceput ca noi și 
ne-ar putea da povețe folositoare. Ne-ar 
învăța ce fel de. viță să plantăm, o viță 
care să crească bine prin partea locului.

împreună ne-am sfătui asupra terenu
lui cel mai prielnic viței. Eu cred că bun 
este pămintul din vatra Satului, dinspre 
satul Tonea. Acolo are o jumătate de po
gon de vie Tarile Popia. După cite mi-a 
spus și am văzut și eu, aici vița produce 
mai mult ca la „Puțul Nou" unde se pre
gătește Gheorghe Comănică să planteze. 
Apoi, in vatra satului, fiind mai aproape, 
via s-ar putea lucra și păzi mai lesne.

Comuna noastră e săracă în. pomi fruc
tiferi. De vale, la gospodăria colectivă am 
văzut niște mere și gutui- In alte părți nu 
prea sînt. La noi în comună pot crește 
mulți pomi fructiferi: caiși, vișini, meri, 
peri, gutui, nuci. Fiecare țăran muncitor 
e bine să aibă o mică livadă a lui. Și pe 
marginea drumurilor putem planta pomi, 
așa cum scrie în proiectul Directivelor 
privitoare la dezvoltarea agriculturii In 
următorii 2—3 ani.

Cu ajutorul sfatului popular și prin 
munca fiecăruia, vom face să crească vii 
și livezi roditoare în comuna noastră. Să 
aibă toată lumea un pahar de vin la masă 
și Cit mai multe fructe.

Știința liittfirii păcnîntu- 
îui nu' s’a tiăscut fiîn 'Senin, 
într-o zi sau două. De 
veacuri oamenii și-au dat 
silința să lucreze mai bine 
pămintul, ca el să le răs- 
plătcassăf munca cu rod 
bogat. Din strădania lor 
au ieșit la iv4aia reguli de 
creștere a plantelor, de 
care e bine să ținem" 
seamă. Trebuie să țftlefti 
seamă de o învățătură ca 
aceea : „ce semeni, aia 
răsare". Pui în pămînt o 
sămînță bună, recolta tot 
așa va fi.

Noi n-avem decît să le 
mulțumim bătrinilor pen
tru asemenea învățături. 
Se moștenesc însă și une
le practici înapoiate. pe 
care -dacă le folosești ai 
pagubă în loc să cîștigi. 
Nu-s bătrînii vinovați pen
tru asta. La vremea lor, 
nu găsiseră ceva mai bun. 
Vinovați sînt cei care le 
folosesc și apum, cînd 
știința a mers înainte, cînd 
s-au găsit metode noi.

Cu doi ani în urmă, fo
loseam și eu obiceiuri în
vechite; rărițatul, semăna
tul sub brazdă. Mi-amin-

tesțd că aproape o jumătate 
de zi am stat de vorbă cil 
un inginer de la raion. El 

Arpi arăța că,nu trebuie să 
rarițez, eu o țineam pe a 
mea: „așa am apucat, așa 
fac“,Nu m-p convins pînă 
îa urmă, dat mi-a lăsat o 
broșură, odată cu sfatul de 
a; o citi. O broșură mică 
dejpre regulile agroteh
nice, pe care într-adevăr 
am citit-o.

Toamna am ieșit Ia 
arat. Ca de obicei, plugul 
apucînd pe rărițătură, fă
cea numai făgașuri. Și in 
ceilalți ani arătura era la 
fel. Dar eu nu o luam în 
seamă, fiindcă așa mă o- 
bișnuisem. De data asta, 
amintindu-mi de discuție, 
priveam arătura cu ne
caz. îmi dădeam seama 
că rarița e de vină. Cu 
ea. în loc să dreg pămîn- 
tul mai rău îl stricam. Pri- 
cepînd că rarița nu aduce 
decît pagubă, am hotărît 
să lucrez numai după 
broșura citită.

Iată cum am lucrat Ia 
porumb. Pe două pogoane 
de pămînt am făcut ogor 
de toamnă. Primăvară a 
cam ieșit iarbă pe ek De

aCeea, l-am arat din nbu 
cu plrtgut fără ' cormană 
la adîncime de 7-8 cm. 
După Vreo 10-15 zile, l-am 
grăpat. La prășit, n-am 
mai întrebuințat de loc ră
rită, dind în locul ei cil 
prășitoarea și cu sapa.

Acum în toamnă la cu
les, mi-a ieșit mai mult ca 
100 de banițe la fiecare 
pogon, ceea ce înseamnă 
peste 3000 kg. porumb 
boabe Ia hectar.

Dumneata, tovarășe Ilie 
Onache, ai arat primăva
ra. Ai semănat tîrziu, ai 
dat cu rarița și ai mușu- 
roit. Din cauza asta n-ai 
cules decît pe jumătate 
față de mine. Vreau să-ți 
dau un sfat dumitale și 
celorlalți care se mai țin 
de obiceiurile învechite. Lă- 
sați la o parte rarița și 
mușuroitul, renunțați la 
practicile înapoiate, folo
siți cu curaj regulile agro
tehnice înaintate și litcrâți 
pămîntul după carte. Ast
fel vom avea recolte mari.

GH. MANEA 
țăran muncitor 

cu gospodărie individuală

Vrem să ne asociem pentru folosirea în comun 
a mașinilor și tractoarelor

Bumbac mai mult
. * •

Pe calea belșugului

rat unul de altul. în

La cultivarea bum
bacului eu m-am aju
tat cu Vasile Arde
leanu. Sîniem vecini 
și prieteni. Cultivăm 
fiecare cite două po
goane cu bumbac. A- 
vem pămintul alătu- 
. vatra satului. Amin-

doi am început aratul In aceeași zi. Cu 
plugul tras de patru cai (doi ai met și 
doi ai iui), âm făcut un ogor adine de 
toamnă. Primăvara l-ăm grăpât șt l-ăm 
semănat toi într-o zi, cu același soi de șă- 
mînță. Plantele au. răsărit la fel.de-bine șt 
pe pămintul lui și pe al meu. Pînă la 
timpul prășit ului, între felul cum am lu
crat eu pămintul și cum a lucrat Vasile 
Ardeleanu n-a fost nici o deosebire. Deo
sebirea a început însă de atunci încoace.

Cînd plantele aveau două frunze i-am 
zis vecinului : „miine trebuie să ieșim la 
prășită la bumbac". El însă mt-a spus că 
are alte treburi. îmi părea rău să merg 
Singur la cîmp, dar n-aveam ce-i face'.

A doua zi am dat prima sapă printre 
rînduri ca bumbacul să nu fie ajuns de bu
ruiană Cînd a ieșit el la prașila întîia. eu 
o dădeam pe a doua. Fiindcă a început 
prășitul mai tîrziu, Vasile Ardeleanu a ră
mas totdeauna cu O prășită în urmă față 
de mine In total eu am dat cinci prășite, 
iar el doar patru Ciupitul și cir nitul l-am 
făcut amindoi deopotrivă, iar culesul tot 
așa ‘ 1

Dar deosebirea aceea — anume că eu 
am început prășitul, la vreme și am dat 
cinci prășite, iar el a ieșit la prășită mai 
tîrziu și a făcut cu o prășită mai pujin — 
a făcut ca rezultatele noastre să nu fie a 
semănătoare. In 12 zile, eu am cules dSfpe" 
doua pogoane ale mele 625 kg., dint'f.'e 
care 550 kg de calitate superioară șl-iH 
kg de .calitătea l. Vasile Ardeleanu a
scos o recoltă mai mică șt de calitate mai 
proastă Cu totul, a recoltat aproape 400 
kg. Din această cantitate, 205 kg. de Cali
tate superioară, iar restul de calitatdă t, 
a l!-ă și a IIl-a.

Dacă mă iau fie și numai după rezulta
tele obținute de mine, am convingerea că 
producția de bumbac prevăzută în proiec
tul de Directive privind dezvoltarea agri
culturii, poate fi realizată și chiar depă
șită. Nu este ușor să realizezi 600 kg. 
bumbac la hectar. Dar este foarte posibil. 
Realizarea unei asemenea producții depin
de de felul cum muncește pămintul fiecare 
dintre noi. Datoria noastră este să mun
cim Intr-așa fel, îneît să depășim produc
ția stabilită în proiectul Directivelor. Eu 
îmi iau angajamentul să obțin 700 kg. 
bumbac, la hectar în anul 1955. Cu acest 
angajament îl chem la întrecere pe Vasile 
Ardeleanu și pe ceilalți țărani muncitori 
din comună.

GH. RANETE 
țăran muncitor 

ctf gospodărie individuală

Anii care au trecut de 
la 1 aprilie 1951, cînd 
ne-am unit pămînturile la 
un loc, au insemnat pen
tru gospodăria noastră ani 
de creștere și de întărire, 
ani de mărire a belșugului 
în casa fiecărui colecti
vist. Nu e puțin lucru, ca 
pornind de la 250 de hec
tare de pămînt, să ajungem 
astăzi la 1.160 hectare te
ren arabil, 2,30 ha. vie al
toită, 250 pomi fructiferi, 
grădină de zarzavat, vaci 
de lapte, peste 100 de 
porci, aproape 1.000 de 
oi, etc.

lată, numai anul a- 
cesta, cînd recolta de grîu 
în comună a fost slabă 
din pricina gerului de 
peste iarnă, ia noi în gos
podărie de pe cele 345 ha. 
care le-am avut semănate 
cu grîu am scos in mijlo
ciu 1.200 kg. la hectar.

Aceasta pentru că am 
semănat la timp și am în
grijit bine culturile.

De asemenea, acolo unde 
am semănat porumb în cui
buri așezate în pătrat, re

colta a fost de peste 3.000 
kg. la hectar, iar unde 
l-am semănat în mod obiș
nuit, numai de 2-000 kg. 
la hectar. Lucrul ăsta ne-a 
hotărît ca în anul viitor 
să semănăm tot porumbul, 
adică 200 hectare, după a- 
ceastă metodă.

Obținînd recolte bogate 
de la toate culturile pre
cum șj producții mari de 
laDte, brînză, gospodăria 
noastră a încasat anul a- 
cesta venituri frumoase. 
Numai din vînzarea zar
zavaturilor am luat 58.000 
lei. iar din vînzarea stru
gurilor 27.000 lei. Vrem 
ca gospodăria noastră să 
înflorească, să se consoli
deze și mai mult. Ce tre
buie să facem pentru acea
sta am văzut acum și mai 
bine, citind și prelucrînd 
proiectul de Directive ăl 
Congresului al II-lea al 
partidului privind dezvol
tarea agriculturii în urmă
torii 2—3 ani.

Iată numai cîteva lu
cruri pe care le vom putea

înfăptui încă din anul ce 
vine. Vom putea cultiva 
încă 36 hectare de pă
mînt de pe care vom scoa
te o mare cantitate de ce
reale și plante furajere. 
Pentru a ne asigura o pro
ducție ridicată de grîu îl 
vom însămînța în rînduri 
încrucișate. Pîtiă acum 

>s-au semănat în felul a- 
cesta 90 ha.

In gospodăria noastră o 
mare dezvoltare poate că
păta de aci înainte secto
rul zootehnic.

Asigurîndu-ne furajele 
necesare și mărind numă
rul construcțiilor, vom 
putea crește numărul oi
lor pînă la . 2.200 în 1955, 
al porcilor pînă la 200, al 
vacilor de lapte pînă la 40.

Studiind proiectul de 
Directive am găsit noi po
sibilități pe care le vom 
folosi pentru ca fiecare co
lectivist să aibă casa cît 
mai îmbelșugată.

MARIA FANACHE 
președinte al gospodăriei 

agricole colective 
„Vasilescu Vasia"

ȘTEFAN I. APOSTOL 
țăran muncitor 

cu gospodărie individuală

In anii democrației populare, viața ță
rănimii muncitoare s-a îmbunătățit și se 
îmbunătățește mereu. La tot pasul se văd 
rezultatele politicii partidului și statului 
nostru, politică de sprijinire a țăranilor 
muncitori pentru ari feri de exploatarea 
chiaburească, pentru a-i ajuta să-și spo
rească producția.

De curînd la noi în comună - a luat fiin
ță și o stațiune de mașini și tractoare, 
care ne dă mare ajutor prin lucrarea 
pămîntului cu tractoare și mașini mo
derne.

Ne-am dat seama însă că mașinile și 
tractoarele pot fi întrebuințate mai cu 
folos atunpi cînd ele lucrează pe terenuri, 
mai mari. Aci, în .gospodăria de stat 
Roseți, unde se lucrează în tarlale de sute 
de hectare, recoltele sînt mult mai mări ca 
la noi. Aceasta pentru că acolo, nu există 
răzoare, tractoarele ară tot pămîhtul la un 
fel, se seamănă în tarlale și atunci plan
tele n-au altceva de făcut decît să creas
că. Tocmai de aceea, discutînd cu vecinii 
mei (Costea Nicoară, Ion Mile, Alexandru 
Căciularu ș.a ) am chibzuit împreună că

prin formarea unei asociații putem folosi 
mai complet sprijinul dat de S.M.T. De 
inițiativa noastră au fost tare bucuroși 
tovarășii din organizația de partid și 
sfatul popular, care ne-au dat tot spri
jinul.

Arătînd și altor țărani muncitori avan
tajele asociației pentru folosirea mașini-1 
lor în comun, am găsit' și alți doritori să 
vină alături de noi. Acum, numărul Cv- 
lor care vrem să formăm asociația pentru 
folosirea în comun a mașinilor și tractoa
relor se ridică la 22 de familii de țărani 
muncitori, cu o suprafață de 60 pogoane. 
Mă bucură că acum, cu prilejul dezbate
rii proiectului de Directive, și 'alțf țărani 
muncitori s-au arătat bucuroși să formeze 
o asociație.

In asociație avem mai multă putere să 
aplicăm regulile agrotehnice înaintate, lu
cru care ne va ajuta să ridicăm producția 
la hectar pe pămîntul nostru.

ION N. ALEXE 
țăran muncitor 

cu gospodărie indivduală

Grijă pentru creșterea animalelor
Creșterea vacilor, a oilor, porcilor, de

vine o îndeletnicire din ce in ce mai pre
țuită la noi'în comună. Țăranii muncitori 
dovedesc prin fapte dorința de a contri
bui la îndeplinirea prevederilor legii pri
vitoare la planul de creștere a a- 
nimalelor. Drept urmare, în comună nu- 
țhărul animalelor se mărește mereu. In 
comparație cu anul 1953, numărul caba
linelor s-a ridicat pînă la 1 octombrie 
,1954 cu. 355, al bovinelor cu 453, iar al 
ovinelor cu aproape 500.

Din păcate, sectorul zootehnic nu a 
progresat corespunzător cu posibilitățile și 
în ceea ce privește productivitatea anima
lelor. Acest lucru se datorește în cea mai 
mare măsură insuficientei atenții de cate 
se bucură sectorul creșterii animalelor în 
preocupările unor activiști ai sfatului 
popular comunal. Uneori comitetul execu
tiv comunal a scăpat din vedere problema 
asigurării hranei animalelor. Izlazul nu 
s-a folosit cu chibzuință, iar lucrările a- 
gricole pe lotul. zootehnic nu s-au execu
tat la vreme și potrivit agrominimului 
De asemenea, comitetul executiv nu a în
drumat îndeajuns țărănimea pentru asi
gurarea și pregătirea furajelor. Insiloza- 
rea nutrețurilor, de exemplu, este un 
lucru aproape necunoscut în comună,

Lipsuri grave s-au manifestat în pri
vința asigurării asistenței sanitar-veteri- 
nare. Deși în -comună există o stațiune 
de montă cu 10 tauri de rasă, monta la 
vaci nu se face la timp. Apoi, anul acest#

au murit multe păsări din cauză că nu 
s-au asigurat serurile antipestoase nece
sare vaccinării. Lipsesc, serurile și medi
camentele pentru prevenirea și tratarea bo
lilor la cai și porci.

Proiectul Directivelor Congresului al 
Il-lea al partidului cu privire Ia dezvol
tarea agriculturii în următorii 2—3 ani 
prevede sarcini importante în sectorul 
creșterii animalelor E necesar de aceea 
ca și la noi în comună să se ia măsuri 
pentru îmbunătățirea conducerii secto
rului zootehnic

lncepînd chiar din aceste zile, comitetul 
executiv al sfatului popular trebuie să ur
genteze mersul pregătirilor pentru ierna- 
rea vitelor. Țăranii muncitori au nevoie 
de îndrumare și sprijin în amenajarea a- 
dăposturilor, în pregătirea furajelor pen
tru iarnă.

Totodată e necesar să se organizeze 
munca de răspîndire a regulilor zooteh
nice. La noi în comună sînt țărani mun
citori fruntași care știu să îngrijească a- 
nimalele. Experiența lor, metodele științi
fice de întreținere a animalelor trebuie cu
noscute și aplicate de către toți țăranii 
muncitori. Așa ne vom bucura de rezul
tate bune nu numai în ceea ce privește 
numărul, ci și în producția animalelor 
noastre.

PETRE ALDEA 
deputat In sfatul popular 

al comunei Roseți

UN BOGAT IZVOR
Punerea în discuția țăranilor muncitori a proiectului de Di

rective privind dezvoltarea agriculturii în următorii 2—3 ani, 
a însemnat un eveniment deosebit de important în viața co
munei noastre. In adunările populare pe grupe de oameni și în 
adunările pe circumscripții și-au spus cuvintul mai mult de 
1.000 țărani muncitori. Niciodată nu s-a realizat o asemenea 
participare a maselor la dezbaterea unei probleme.

In lumina proiectului de Directive, sutele de participanți la 
discuții au făcut o amplă analiză a dezvoltării agriculturii în 
comună, subliniind realizările dobîndite, arătînd lipsurile și 
greutățile ce trebuie înlăturate. In ultimul an s au făcut pro
grese simțitoare în direcția ridicării nivelului agrotehnic al 
executării lucrărilor. Drept urmare, producția la hectar a cres
cut la diferite culturi. Bunăoară la bumbac — una din princi
palele plante de cultură ale comunei — s-a recoltat în acest 
an cu o sută kg. mai multă vată de pe flecare hectar decît anul 
trecut. Față de anul 1953, producția globală de bumbac a cres
cut cu 61.140 kg. vată. La porumb noi am obținut o recoltă 
excepțională. Recolta medie este mai mult decît dublă față de 
1953, iar producția globală a crescut cu 615.000 kg. boabe. 
Chiar și la grîu, cultură care nu a avut condiții bune de dez
voltare în anul acesta, sînt numeroși țărani care au atins 800, 
900 iar în unele cazuri pînă la 1.000 kg. la hectar- Pe cele 
345 hectare ale gospodăriei colective s-au recoltat în medie 
1.200 kg. grîu la hectar.

Dar realizările dobîndite sînt încă departe de posibilitățile 
de care comuna noastră dispune. In cadrul dezbaterilor, țăranii 
muncitori au criticat activitatea încă insuficientă pentru răspîn- 
direa și aplicarea regulilor agrotehnice înaintate. Comitetul exe
cutiv al sfatului popular nu a organizat răspîndirea sistema
tică a experienței fruntașilor în producția agricolă. Puținele 
consfătuiri cu fruntașii recoltelor bogate au fost superficial 
pregătite și ținute sporadic.

Combaterea concretă, prin demonstrații practice, prin exem
plele cele mai apropiate, a metodelor învechite și dăunătoare 
nu a devenit o preocupare permanentă a comitețului executiv. 
Deseori, văzînd Că țăranii se leapădă cu greutate de practicile 
înapoiate, unii activiști au încetat să mai combată asemenea 
practici, ceea ce nu înseamnă altceva decît demobilizare în

DE ÎNVĂȚĂMINTE
fața greutăților. Tot atît de grav este și faptul că nu i-au ajutat 
pe tehnicienii agricoli să îndrume pe teren țăranii muncitori, 
lăsîndu-i pe aceștia să ducă de multe ori o muncă formală, 
lipsită de perspectivă. Așa cum a arătat țăranul muncitor Va
sile Scarlat, noi nu am cerut bunăoară, vreunui tehnician 
să ajute pe un țăran la semănatul cartofilor în timpul verii, 
sau la semănatul în cuiburi așezate în pătrat, pentru ca apoi 
să se convingă și alții de avantajele metodelor înaintate.

Acestea sînt numai cîteva aspecte ale lipsurilor pe care co
mitetul executiv le are în privința culturii plantelor. Mai pu
țin ne-am ocupat însă de creșterea animalelor. Unor probleme 
de bază ca asigurarea bazei furajere, amenajarea adăposturilor 
și asistența sanitar-veterinară a animalelor, comitetul executiv 
nu le-a găsit întotdeauna cea mai justă rezolvare. Este bine 
că în cadrul dezbaterilor, țăranii muncitori ne-au criticat cu 
curaj. Prin critica lor ne ajută să ridicăm la un nivel mai 
înalt munca de conducere a agriculturii în comuna noastră.

In adunările ținute, țăranii muncitori au făcut o sumedenie 
de propuneri prețioase menite să pună în valoare nenumăra
tele rezerve de creștere a producției agricole, luîndu-și anga
jamente însuflețite.

In ședința lărgită din 11 octombrie, comitetul executiv al 
sfatului popular comunal a analizat pe larg criticile aduse, 
propunerile și angajamentele țărănimii muncitoare.

In scopul traducerii în viață a măsurilor preconizate în 
proiectul de Directive, comitetul executiv al sfatului popular 
comunal a întocmit pe baza propunerilor șl sugestiilor făcute, 
ținind cont de criticile aduse, un proiect de plan de acțiune 
pentru dezvoltarea agriculturii comunei în următorii 2—3 ani.

Folosind multiplele învățăminte ieșite la iveală cu prile’ul 
adunărilor populare care au avut loc în comună, comitetul exe
cutiv al sfatului popular va antrena și mai mult țăranii mun
citori din comuna Roseți în lupta pentru crearea belșugului de 
produse necesăre ridicării continue a nlvehilui de trai al po
porului muncitor.

VASILE N. PAUL 
președintele comitetului executiv 

al sfatului popular comunal Roseți

Graficul reprezintă dezvoltarea pe care o vor căpăta în anii 1955—1956 cultura porumbului șl creșterea vacilor cu lapte în co
muna Roseți
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Serbări populare
• La Institutul de literatură și critică 

literară ,,Mihail Eminescu’’ din București 
a avut loc o seară de poezie clasică rusă 
fi sovietică. Seara a fost organizată și 
susținută de studenții și profesorii Insti
tutului. Cuvîntul de deschidere a fost ros
tit de profesoara Galina Maevski, după 
care studenfii au citit poezii din Pușkin, 
Lermontov,. Nekrasov, Isakovski, Maia- 
kovski și alții. .

In cadrul acestei seri literare a fost 
organizat și un stand de cărfi ale scriito
rilor ruși și sovietici.

• La Institutul Pedagogic din Capi
tală a avut loc o seară literară în cadrul 
căreia scriitorul Demostene Botez a pre
zentat cartea „Cikalov" de Nikolai Bo
brov. La această seară literară au parti
cipat numeroși profesori și studenți. Dis
cuțiile au fost deosebit de vii și intere
sante. A urmat un program artistic dat 
de formația de artiști amatori de la „Tri
cotajul Roșu". j

® Editura Tineretului a organizat la | 
școala profesională nr. 5 metal din Bucu- ! 
rești o consfătuire asupra cărții „Tova- j 
rășii’’ de I. Metter. Consfătuirea a fost ! 
pregătită din timp, de editură, trimițîn- | 
du-se 15 volume pe care elevii le-au citit. ! 
După prezentarea cărții de către elevul ț 
Glt. Gheorghe din anul II, elevii școlii au J 
pus numeroase întrebări, discutind cu în- l 
suflețire asupra cărții.

® La clubul învățămîntului din raio- î 
nul Lenin au avut loc două manifestări i 
care s-au bucurat de un deosebit succes: ț 

, o dimineață de basme și o seară literară, ț 
După ce li s-a prezentat copiilor din J 
raion basmul tui P. Bajov : „Floarea de 
piatră", a urmat un spectacol dat ț 
de Teatrul de marionete. Seara a avut 1 
loc o prezentare a cărții lui V. Bîrlă- 
deanti „Aerul tare al înălțimilor" și o pre
zentare a cărții sportive. Seara literară a 
fost urmată de un bogat program sportiv 
și artistic la care au participat peste 150 
de cadre didactice.

Consfătuire privind aplicarea 
și extinderea metodei Kovaliov

Vineri dimineața, în sala roșie a Casei de 
cultură a Consiliului Central al Sindicatelor 
a avut loc o consfătuire cu privire la apli
carea și extinderea metodei Inițiată de Ingi
nerul sovietic Kovaliov.

La consfătuire au participat ing. F. L. 
Kovaliov, laureat al Premiului Stalin, depu
tat în Sovietul Suprem al R.S.F.S.R., mem
bru al delegației sovietice care ne vizitează 
țara cu prilejul Lunii Prieteniei Romîno- 
Sovietice, Alexandru Sencovici, ministrul 
Industriei Ușoare, Ion Dobre, secretar al 
Consiliului Central al Sindicatelor, Horațiu 
Athanasiu, Ștefan Simion, locțiitori al minis
trului Industriei Ușoare, prof. N. Popescu- 
Doreanu, vicepreședinte al Cons'liului Cen
tral A.S.I.T., reprezentanți ai Comitetului 
Central al Sindicatului muncitorilor .din in
dustria ușoară, precum și un mare număr de 
muncitori, ingineri, tehnicieni și cadre sindi
cale din întreprinderile, textile. din Capitala 
si din țară.

In Cadrul consfătuirii, F. L. Kovaliov a. 
explicat pe larg conținutul acestei metode, 
împărtășind din realizările oamenilor sovie
tici. el a arătat că folosirea metodei nu în
seamnă numai corectitudme în executarea 
rapidă a anumitor mișcări, ci și o bună orga
nizare a succesiunii operațiunilor, ținîndu-se 
totodată seama de posibilitățile de econo
misire a materiei prime, îmbunătățirea caii-' 
tații' produselor, etc.

Consfătuirea a constituit un prilej de a 
cunoaște mai temeinic experiența înaintată a 
muncitorilor și tehnicienilor din întreprinde
rile textile ale Uniunii Sovietice. Particl- 
panții au ovaționat îndelung pentru prietenia 
de nezdruncinat dintre poporul romîn ți 
marele său prieten, poporul Sovietic.

(Agerpres)

Conferință
In cadrul „Zilelor tehnicii și agrotehnicii 

sovietice", tov. Dumitru Diaconescu, locțiitor 
al ministrului Industriei Alimentare, va con
ferenția sâmbătă la ora 18,30 îh sala Filialei 
regionale A.S.I.T. din str. Mihail Eminescu, 
despre „Perspectivele dezvoltării industriei 
alimentare din R.P.R.".

LA „PORȚILE PRIETENIEI*
De fapt nu e nici o poartă pe aici prin 

preajmă. De jur împrejur, oît cuprinzi cu 
privirea, e mai mult câmpie. In depărtare, 
tocmai către zarea răsăritului, se văd oîteva 
case dintr-un sat sovietic. In partea așt- 
laltă. tot în depărtare, se disting clădirile 
lașului;

Aici,, l.a locul pe oare oamenii l-au numit 
cu tîlc „la porțile prieteniei", e o_ liniște 
lainică; o liniște atît de adîncă îneît atunci 
cînd vîntul nu- suflă cu putere se aude des- 
ușit șopotul apelor oare curg de atâta 
vreme pe albia Prutului. Dimineața, mai cu 
seamă, liniștea stăruie aici. De aceea, cînd 
la răsărit cerul începe să se lumineze și 
cînd din stația sovietică Ungheni pornește 
trenul, șueru) prelung al locomotivei se aude 
pînă hăt departe, hăulind în ecouri repetate 
peste văi și dealuri.

In fiecare dimineață șuerul locomotivei se 
aude pînă aici la Socola Roșie. La acest sem
nal, ceferiștii se ridică și cu mî.na streașină 
la Ochi privesc în. zare.

— E mărfarul, fraților, vestește Gheorghe 
Gherasim, mecanic la una din macaralele 
care se află in stație.

Ifl acest timp „mărfarul" traversează cu 
încetineală podul care face legătura între 
țara noastră și Uniunea Sovietică. După ce 
a trecut podul, mecanicul dă vint locomoti
vei și trenul oprește tocmai în stația' Socola 
Roșie.

— Sdrasti.
— Sdrasti.
Alteori, mecanicul glăsuiește in romînește:
—.-Noroc bun, tovarăși.
— Bine ați venit la noi, urează ceferiștii. 

$i munca începe pe dată. Intii e rîndul 
ranslator.itor. N-adia Topală și Costin Tro- 
‘m, dimpreună cu conductorul sovietic, tăl
măcesc documentele de însoțire a trenului. 
Se înscriu vagoanele, tonele și Conținutul 
mărfii. In mai puțin de 35 de minute — cît 
nrevede regulamentul — prima operațiune e 
gata?. Trenul e predat. . Prietenii sovietici, 
după alte urări și strângeri de mînă, se re
întorc în patria lor. La noi în stație însă abia 
de acum începe munca cea grea.

In birouri, funcționarii înregistrează de 
zor, în registre voluminoase, mărfurile so
site. In-cifre și în cuvinte se înscriu zeci de 
mii de tone de mărfuri felurite: cocs pen

Abia se luminase de ziuă și străzile co
munei Urziceni fremătau de animația și for
fota sutelor de oameni ai muncii care se pre
găteau pentru serbarea prieteniei ce urma 
să aibă loc în parcul de cultură „23 Au
gust". Drumul spre Urziceni era străbătut 
și de țărani muncitori din Adîncata Și 
Broșteni, de oameni ai muncii din întregul 
raion care veneau să participe la marea săr
bătoare a prieteniei.

La orele 11, la megafon s-a anunțat deschi
derea serbării. Marin Frigioiu, secretarul 
comitetului regional A.R.L.U.S. Ploești, a 
vorbit despre tradiționala sărbătoare a 
poporului nostru: Luna Prieteniei Romi.rfo- 
Sovietice. Apoi, p-e scena special amenajată, 
corul școlii medii de 10 ani, a executat nu
meroase cîntece romînești și sovietice.

Pe aceeași scenă a apărut apoi un cor al 
pionierilor care a executat cintecul popular 
rus „Kalinka". Pîliă departe au răsunat în 
continuare cîntecele populare ale tarafului 
de lăutari al căminului cultural Jilavele. 
După amiază, pe stadionul „23 August" din 
Urziceni, au avut loc întâlniri prietenești tie 
fotbal, volei, alergări, etc. Cu ropote de 
aplauze a tost apoi primită echipa de dan
suri a căminului cultural Adîncata.

Seara, o nouă chemare a megafoanelor 
a însuflețit adunarea : s-a anunțat începerea 
dansului. Pînă târziu, cîntecele, jocurile și 
voia bună n-au mai contenit.

*
O mare serbare populară a prieteniei a 

avut loc și in comuna Crevedia, pe terenul 
sportiv. Serbarea a fost deschisă de Florea

Conferința lui P. A. Baranov 
despre Congresul international al botauiștilor

Vineri după amiază, Academia R.P.R. a 
ținut o ședință în cadrul căreia P. A. Bara
nov,- membru corespondent al Academiei de 
Științe a U.R.S.S., directorul Institutului de 
Botanică al Academiei de Științe a U.R.S.S., 
conducătorul delegației sovietice care parti
cipă la sărbătorirea Lunii Prieteniei Roinîno- 
Sovietice, a conferențiat despre impresiile 
sale de la Congresul internațional al bota- 
niștilor ținut vara aceasta la Paris.

Academicienii și ceilalți oameni de știință 
prezenți au făcut o călduroasă primire sa
vantului sovietic.

Cuvîntul introductiv a fost rostit de acad, 
prof. Traian Săvulescu, președintele Aca
demiei R.P.R., care a scos în relief persona
litatea strălucită și vasta activitate în do
meniul științei botanice a lui Pavel Alexan- 
drovipi Baranov.

Dezvoltîndu-și conferința, P. A. Baranov 
a subliniat importanța pe care au avut-o 
totdeauna congresele bot’aniștilor pentru dez
voltarea acestei importante ramuri a biolo
giei. La Congresul internațional de la Paris, 
care a avut loc în luna Iulie 1954, au parti
cipat 2.600 delegați din peste 60 de țări. 
Delegația sovietică a fost compusă din 17 
oameni de știință. Organizarea Congresului, 
c,a și a excursiilor științifice care au avut 
loc cu acest prilej în Franța și în Africa, 
a fost foarte bună. In lucrările Congresului 
însă au lipsit liniile directoare, problemele 
de bază în jurul cărora să se desfășoare 
discuții ample. Participanții au fost îrnpăr-

Spectacolele Capellei emerite de Stat de banduriști 
din R. S. S. Ucraineană

Vineri a sosit la Tg. Mureș Capella eme
rită de Stat de banduriști din R.S.S. Ucrai
neană, care se află în țara noastră cu prile
jul sărbătoririi Lunii Prieteniei Romîno-So- 
vietice..

Mernbrii Capellei au vizitat Galeria de pic
tură și Sala oglinzilor din Palatul Cultural

Vizitele membrilor
M. A. KveSelava, președintele Consiliului 

|de conducere al Asociației gruzine pentru 
relațiile culturale cu străinătatea, membru 
ăl delegației sovietice care ne vizitează țara 
cu prilejul Lunii Prieten ei Romino-Sovie- 
tice, a vizitat vineri dimineața Institutul de 
Limbi Străine din Capitală.

★
In cursul dimineții de vineri, S. F. Bon- 

darciuk, artist al poporului al U.R.S.S.. de 
mai multe ori laureat a.l Premiului Stalin> a 
vizitat centrul cinematografic de la Buftea.

*
La Ministerul Agriculturii și Silviculturii, 

Klavdia Mihailovna Loșctonova, mulgătoare 

tru Reșița, Hunedoara și Calan ; piese semi
fabricate și instalații complete pentru po
duri, pentru Uzine și fabrici ce se zidesc pe 
întinsul patriei noastre; automobile și ca
mioane mari, caravane cinematografice, trac
toare, combine și multe alte mașini pentru a- 
grlcultură; îngrășăminte chimice pentru o- 
goace, preparate pentru fabricile de încălță
minte, motoare electrice, turbine pentru uzi
nele electrice, escavatoare, fabricate ,de oțel, 
cauciuc sintetic, piese și echipament com
plet pentru diferite fabrici și multe alte 
mărfuri sint înregistrate aici. Făurite de oa
menii sovietici in uzinele Moscovei și ale 
Leningradului, în Stalingrad sau în Sibe
ria, în Gruzia ori în Ucraina, mărfurile a- 
cestea, livrate pe baza contractelor încheia
te de țara noastră cu Uniunea Sovietică, vin 
șă întregească roadele ce le Obține poporul 
nostru în opera de construire a socialismu
lui.

Ea această oră e forfotă mare și în gară. 
Șefii de manevră Neculai Chelaru și Con
stantin Adomnicăi stabilesc locurile pentru 
staționarea vagoanelor. Fluierul țignalelor se 
împletește cu fluierul locomotivei. Mane- 
vranții fîlfîie din stegulețe; acarii întorc 
macazurile.

Din cînd în cînd se aude glasul puternic 
al cîte unui ceferist:

— Cuple, cuple.
Și locomotiva, condusă cu dibăcie, ascultă 

glasul și tamponează cu încetineală vagoa
nele. In scurtă vreme trenul de aproape 30 
de vagoane a fost desfăcut. Pe liniile răs
firate vagoanele au fost staționate după 
rînduiala știută de' ceferiști. De o parte se 
află vagoanele sovietice tixite cu mărfuri. 
Alături au fost rînduite vagoanele romînești 
care, deocamdată, sint goale. Pînă diseară 
vor fi însă și ele umplute cu mărfuri.

Acum transbordarea a și început. Maca
raua de 65 tone strămută dintr-un vagon în 
altul coloși de fier și oțel care par de ne
clintit. Mecanicii Gheorghe Gherasim și Va- 
sile Mofișcă manevrează cu dibăcie două 
macarale mai mici. Baloturi uriașe se lea
gănă cu încetineală în aer. Munca se des
fășoară fără contenire. Pînă diseară, cînd 

Ducanu, secretar al comitetului raional 
A-R.L.U.S., după care Tudor Stancu, pre
ședintele comitetului executiv al sfatului 
popular raional, a vorbit despre ajutorul so
vietic acordat țării noastre.

In fața 6cenej a sosit apoi. în ropotul tobe
lor, în sunetul vioi al trompetelor, o dele
gație de pionieri din Bolintin Vale, care a 
salutat cea de a zecea aniversare a 
A.R L.U.S.-ului, înmânând prezidiului buchete 
de flori.

A urmat un program de cîntece și dansuri 
populare, executat de echipa cudtunală a ins
titutului de Petrol șl Gaze din București, de 
echipa căminului cultural ’din Bolintin Vale 
și de elevele, școlii elementare din Bolintin 
Dedl.

Participanții din întregul raion Crevedia 
au vizitat expoziția agricolă organizată de 
gospodăria agricolă . de ștat . Poenari, 
de gospodăriile agricole colective din Bp- 
lintin Deal și din Corbii Mari,, de întovă
rășirile agricole. „V. Roailă“ șl „Izvorul 
Nou" din comuna Ogrezenl, prec.uni și de 
țăranii muncitori cu gospodării.„individuale, 
fruntași ai recoltelor bogate. De mult inte
res s-a bucurat și expoziția de animale și pă
sări de rasă a gospodăriilor agricole de stat 
Bucșanl și Poenari.

In cursul după amiezii s-a disputat un 
meci de volei, iar seara a fost prezentat fil
mul sovietic „Intîlnire pe Elba".

Serbarea populară s-a încheiat cu un foc 
de tabără, organizat de pionierii din raion 
care au participat la serbarea prieteniei.

țliți în 30 secții și subsecțil, pe diferite pro- 
Dleme speciale.

De aceea, congresiștii au primit în unani
mitate propunerea delegației sovietice ca, 
pentru viitorul Congres ce va avea loc în 
1958 la Montreal (Canada), să se fixeze din 
timp un număr de probleme generale care 
să fie pregătite și asupra cărora să se 
poarte discuțiile.

La Congres, delegația sovietică a. prezen
tat 35 de comunicări pe teme generale, cu
prinzătoare, dintre care 15 au fost dezvoltate 
în ședințele ținute. Participanții la Congres 
au putut oonstata astfel dezvoltarea științei, 
botanice în U.R.S.S. și superioritatea științei' 
sovietice din punctul de vedere al tratării 
problemelor teoretice.

Lucrările Congresului au dovedit că într-o 
serie de probleme mari, importante, U.R.S.S. 
ocupă primul loc în știința mondială. Con
gresul a arătat totodată care sint acele 
ramuri în care știința botaffica sovietică 
trebuie linca să se dezvolte pentru a'con
tribui la traducerea in viață a sarcinilor 
celui de al XIX-lea Congres al P.C.U.S., anu
me ca știință sovietică să ocupe primul loc 
în lume.

Conferențiarul a făcut apoi o descriere, 
însoțită pe proiecțiuni, asupra călătoriei cu 
Caracter științific făcută in Africa Centrală, 
după terminarea lucrărilor Congresului,

Conferința savantului sovietic a fost as
cultată cu deosebit interes și subliniată cu 
aplauze prelungite. (Agerpres)

și laboratoarele de cercetări științifice din ca
drul Institutului- Medico-Farmaceutic.

Seara, Capella emerită de Stat de bandu
riști din R.S.S. Ucraineană a dat in. sala de 
spectacole a Palatului Cultural un concert, 
îndelung aplaudat de public. (Agerpres) 

delegației sovietice
Iruntașă din colhozul „Stalin'* regiunea 
Moscova, Erou al Muncii Social ste și-a îm
părtășit vineri dimineața, impresii despre 
cele văzute in gospodăriile agricole de ștat 
și gospodăriile agricole colective pfi tare le-a 
Vizitat pînă acum.

★
N. K. Serbinovici, miner fruntaș din Don

bas, deputat in Sovietul Suprem al U.R.S.S., 
a vizitat Vineri dimineața Ministerul Indus
triei Cărbunelui.

★
M. Z. Ianciuk, ziaristă, redactor șef ad

junct al revistei „Femeia Sovietică", a vi
zitat vineri dimineață redacția ziarului „Veac 
Nou". (Agerpres)

va sosi al doilea „mărfar” sovietic, toate 
mărfurile vor fi strămutate în vagoanele 
romînești.

★
Soarele s-a ridicat de cîteva sulițe pe ce

rul de toamnă. Cu tot freamătul care stăruie 
aici se aude din depărtare șuerul locomotivei 
sovietice, Prin „porțile prieteniei" trenul de 
pasageri Moscova-Iași ajunge pe pămîntul 
României. De ani. de zile, cu acest tren trec 
pe aici prietenii noștri dragi: oameni de ști
ință, scriitori și artiști cu renume mondial; 
ingineri și tehnicieni specialiști destoinici 
care ne ajută frățește la construirea a nu
meroase uzine și fabrici, poduri și palate mi
nunate ; delegați colhoznici, muncitori în sov
hozuri Și S.M.T. care ne ajută, cu sfatul lor. 
să făurim viață nouă în satele noastre. Tot 
pe aici, cu același tren, au trecut numeroa
sele ansambluri artistice, colective ale tea
trelor renumite din țara prietenă, care ău 
jucat în sălile arhipline ale Bucureștiului și 
Timișoarei, ale Clujului și lașului și ale 
multor alte orașe.

Și tot pe aici și tot cu acest tren au tre
cut spre țara .sovietică muncitori și tehni
cieni, studenți și țărani muncitori, oameni de 
știință, scriitori și artiști din țara noastră 
care, colindînd în lung și-n lat țara prietbnă, 
au învățat nespus de mult din munca și în
făptuirile oamenilor sovietici, de la știința 
cea mai înaltă din lume, de la constructorii 
comunismului.

La toate acestea se gîndește poate în a- 
ceastă clipă și lucrătorul Mihai Spuză, care 
s-a oprit o clipă din lucru și.privește la tre
nul de pasageri Moscova-lași care trece 
prin gara Socola. Poate la acestea se gîn- 

.dește cînd zâmbește pasagerilor care privesc 
și ei ou prietenie către oamenii noștri.

Iar ca Mihai Spuză gîndește fiecare om al 
muncii din țara noastră, gîndește întreg po
porul nostru care simte din plin ajutorul 
prețios acordat cu prietenie de popoarele 
sovietice.

D. TARNAUCEANU 
corespondentul „Romlniei libere" ■

In regiunea lași

Ne scriu cititorii
?■ —

Fabrică modernă de pîine i 
la Năsăud

La Năsăud. a fost. pusă de curind in 
funcțiune o fabrică modernă de pîine. O 
parte din materiale au.fost procurate din 
resurse locale. Lucrările au fost executate 
de muncitorii întreprinderii de construcții 
din Bistrița.

Fabrica este înzestrată cu inștdlații 
pentru cernutul făinii, cu malăxoare noi 
pentru frământarea aluatului. Cuptoarele 
încălzite electric au o mare capacitate. 
Plinea produsă e de bună calitate, iar 
canlltaleq obținută asigură,atit. aprovizio
narea orașului Năsăud, cît și a muncito
rilor de pe șantierele raionale.

ȘTEFAN ALBU

Cinematograf nou la Craiova
In orașul Cra'Ova a fost deschis de 

puțin timp cinematograful „Oh. Goșbuc". 
Noul cinematograf arc o sală cu o capa-1 
citate de cea. 400 de locuri, este înzestrat 
cu aparate moderne și cadre bine pregă
tite.

In prima săptămînă, pe ecran a rulat 
filmul „Ttnăra gardă",'care s-a bucurat 
de un succes deosebit, fiind vizionat de 
mii de spectatori.

IOAN R1ZO1U

Flori de seră
Pentru a asigura o bogată producție 

de răsaduri și flori necesare înfrumuse
țării orașului, colectivul secției horticole 
din cadrul sfatului popular orășenesc Iași 
a studiat posibilitatea extinderii suprafe
țelor de cultură la seră.

Folosindu-se resursele locale s-a cons
truit .o seră, nouă eu o suprafață cultiva- 
bilă de 108 m.p., care e prevăzută cu an
ticameră, cuptoare, coșuri, și un bazin pen
tru apă. Pentru adăpoștirea crizantemelor 
a început .construirea a două, răsadnițe 
din beton armat de cile 23 m. lungime. 
Pentru vinzarea florilor va fi deschis. de 
către sfatul, popular un magazin special.

IORDACHI HIRJAUCA

Teatrul de Stat din Constanța
și-a deschis stagiunea

Zilele trecute Teatrul de Stat din Cons
tanța șl-a deschis stagiunea cu piesa 
„Furtuni de primăvară" de Nicolae Tău- 
tu, în regia artistică a tot). Petre Mihail:

Piesa „Furtțini de primăvară" urmează 
să fie prezentată pînă la sflrșitul lunii 
octombrie, alternativ cu comedia „Slugă 

I la doi stăptni'' de . Carlo Goldoni.
C. ENACHE

___________________________

Adunarea femeilor 
din Capitala

Sute de femei din Capitală s-au adunat 
vineri după amiază in sala Filimon Sîrbu 
pentru a ■ asculta dările de seamă prezenta
te de mefnbrele delegațiilor de femei din 
țara noastră care au participat la Congresul 
Uniunii' Femeilor Democrate din Coreea, la 
Congresul Femeilor Democrate din întrea
ga Germanie și a delegatei oare a vizitat 
Republica Populară Bulgaria în cadrul 
schimburilor de experiență între Comitetul 
Femeilor Democrate din țara noastră și Co
mitetul Femeilor Democrate din R.P. Bul
garia.

Cuvîntul de deschidere a fost rostit de 
tov. Dida Mihalcea, secretară a Comitetului 
Femeilor Democrate din R.P.R.

A luat apdi cuvîntul tov. Nadia Lungu 
din parteâ delegației care a participat la 
Congresul Uniunii Femeilor. Democrate din 
Coreea.

întregul Congres, a spus vorbitoarea, a 
fost o impresionantă manifestare a voinței 
femeilor coreeiie de a reconstrui din ruine 
țara lor dragă.

Congresul a arătat contribuția pe care p 
(iduc .și o vor aduce mai departe, femeile 
coreene la dezvoltarea industriei și a agri
culturii, la îmbunătățirea rapidă a condi
țiilor de viață materială și culturală, la 
lupta poporului coreean pentru o-Coree uni
tă șl pace.

Din părteâ delegației de femei din țara 
noastră care’ a participat la Congresul Fe
meilor Democrate din întreaga Germanie a 
vorbit tov. Antonia Kopf.

Încă de la aeroport, a spus vorbitoarea, 
din primirea -caldă a prietenelor germane 
noi am simțit că pășim într-o țară prietenă.

Congresul. Femeilpr Democrate din în
treaga Germanie, la care au participat 
4000 de femei din toate colțurile Germa
niei, a arătat în continuare vorbitoarea, s-a 
desfășurat sub lozinca păcii șl unității, cu
vinte, scumpe fiecărui german, fiecărei mame 
germane. Congresul a constituit o expresie 
puternică a unității de acțiune a femeilor 
din R.p. Germană și a celor din Germania 
occidentală în lupta .lor pentru unitatea 
germanilor și pentru pace, pentru o viață 
mai bună.

A luat apoi cuvîntul tov. Constanța Stan, 
membră a delegației care a vizitat R.P. 
Bulgaria. Vorbitoarea a arătat aspecte din 
munca femeilor bulgare pe drumul con
struirii socialismului în republica lor dragă.

Adunarea a decurs îhtii-o'atmosferă însu
flețită,. , ( , , (Agerpres)

——•---

„Viața Romînească“
Nr, 9

Numărul 9 al revistei „Viața Românească" 
are un bogat și valoros sumar. Mihail Be- 
niuc semnează în acest număr două poezii 
„Nu doarme" și ,,împungi un brad". Vero
nica Porumbacu publică o feerie intitulată 
„Fata apelor", Nicolae Tăutu semnează „Car
net sovietic" iar Cristian Sîrbu publică 
„Versuri de spital".

Mihail Davldoglu își publică drama- în 4 
acte ,,Orașul în flăcări", închinată eliberării 

’patriei noastre de către armatele sovietice.
In traducerea 1-uj Tașcu Gheorghiu, „Viața 

Romlnească" publică trej poezii de Paul 
Eluard. Dottiokoș Gheza semnează două nu
vele intitulate „Intîmplare de demult" și 
„Teri N-eni".

Savin Bratu, pnjntr-un studiu larg asupra 
operei și activității criticului G. Ibrăileanu, 
deschide.în coloanele „Vieții Românești" seria 
studiilor care vor contribui la reconsidera
rea operei lui G. Ibrăileanu.

La rubrica „Teorie și critică", I. D. Bă- 
Lan semnează un studiu asupra volumului de 
poezii „Cu sufletul deschis" de Ion Brad și 
N. Gheorghiu un studiu asupra lui Aristo- 
fan.

Recenzii semnează N. Cos-ma, Ileana Onuț 
șl alții.

A 9-a sesiune a Adunării Generale a O. N, U,

Lucrările Comitetului Politic
NEW YORK 22 (Agenpres). — TASS 

transmite: Delegatul Uniunii SUd-Africane, 
care a luat primul cuvîntul în ședința din 
dimineața zilei de 21 octombrie a Comitetu
lui Politic a celei de a 9-a sesiuri a Adunării 
Generale a O.N.U-, a subliniat răspunderea 
țărilor mici și mijlocii în rezolvarea proble
mei dezarmăr i.

Reprezentantul Mexicului, Rafael de la 
Colina, a subliniat că problema dezarmării 
este mai importantă decit toate celelalte pro
bleme de pe ordinea de Zi a Adunării Gene
rale. El a salutat in țiativa Uniunii Sovie
tice, exprimată prin propunerile din 30 sep
tembrie. dar totodată a. sprijinit faimoasa 
propunere a S.U.A.' in problema organului de 
control.

Apoi a luat cuvîntul I. F. Palamapciuk, 
șeful delegație R.S.S. Ucrainene, ministrul 

'Afacerilor Externe al R.S.S. Ucrainene.

Referindu-se la afirmațiile reprezentantu
lui S.U.A. că poziția U.R.S.S. în întreagă 
perioadă a examinării de către O.N.U. a pro
blemei reducerii armamentelor și interzicerii 
armei atomice ar fi fost „neschimbată", 
Palamarciuk a enumerat eforturile Uniunii 
Sovietice îndreptate spre apropierea puncte
lor de vedere a părților în această problemă.

Firește, a spus în inche ere șeful delega
tei R.S.S. Ucrainene, ar fi nerezonabil să se '• 
treacă cu vederea greutățile și obstacolele de 
care ne lovim în soluționarea problemei redu- ’ 
cerii . armamentelor și interz cerii armelruo. 
atomice. Greutățile pot fi insă învinse dacă 
toate statele și mai ales puterile mari, ale - — 
căror eforturi și energie stnt deosebit de 
necesare pentru realizarea unui acord, vor 
năzui, în aceeași măsură, spre aceasta ne 
prin vorbe ci prin fapte.

s .;■>

In Comitetul de tutela al O. N. U.
NEW YORK 22 (Agerpres) - TASS 

transmite: Comitetul de tutelă a terminat 
discuția generală în pro-blema Africii, de, 
sud-vest și <a hotărit să amine, continuarea 
examinării, acestui punct.

. Raportul secretariatului O.N>U. cu privire 
-ta situația din Africa de sud-vest și raportul 
itornitetulvi special O.N.U. referitor la Afri
ca de sud-vest — prezentate anul acesta spre 
examinare celei.de a 9-a sesiuni a Adunării 
Generale — relevă (aptul că guvernul Uniunii 
Kud-Africane, după, ce a anexat Africa de 
sud-vest, duce.aci o politică de discriminare 
față de poipulația băștinașă. După cum se a- 
rată în raportul secretariatului O.N.U., popu
lația .băștinașă din țară este concentrată în 
rezervații speciale' sau este izolată în ghe
touri la orașe.

Luînd cuvîntul la una din ședințe, A. M. 
KucikarOv, reprezentantul U.R.S.S., a rele
vat că în urma acțiunilor samavolnice ale 
guvernului Uniunii Sud-Afrlcane, O.N.U, și 
Uniunea Sud-Aft'icană nu pot de opt ani să! 
ajungă la o înțelegere cu privire ia Include*r 
rea Africii de sud-vest în sistemul tutelei in- 
tornațtohale.

■ Reprezentantul sovietic a subliniat că de

. . < L lu<;n j ■

Primirea unor delegații engleze 
de către Ciu En-!ai

■ V- I . >1Î i
■ PEKIN 22' (Agerpres). — China Nouă 
transmite: Ciu En-lai, premierul Consiliu1 
lui de Stat al Republicii Populare Chineze,. 
a primit pe membrii delegației engleze, con 
dusă de Ellis Smith și George Lindgren, și 
pe membrii delegației- engleze a oamenilor 
de artă și știință în frunte cu Stanley Spen
cer. . '

La primire au asistat Ciu Tu-nan, pre

Guvernul indonezian 
respinge manevrele reacțiunii interne

DJAKARTA 22 (Agerpres). — După cum 
transmite agenția Antara, cabinetul de mi
niștri al Indoneziei a respins cererea con
ducerii „Partidului Marii Indonezii" ca gu
vernul să-și dea demisia. Guvernul va con
tinua să-și îndeplinească funcțiile fără cei 
trei membri ai „Partidului Marii Indonezii":

Sporirea alocațiilor destinate înarmării Japoniei
ȘANHAI 22 (Agerpres). — După cum a- 

nunță agenția Klodo Țusin, „Direcția apă
rării naționale (M nisterul de Război al Ja- 
poniei-N.R.) a elaborat noul buget militar 
pe exercițiul financiar 1955.

Acest buget prevede cheltuieli militare di
recte în sumă' de 95.219 milioane de yeni, 
adică cu 16.389 milioane yeni mai mult de- 
cît în exercițiul financiar trecut. Potrivit 
declarației lui Keikiți Masuhara, directorul 
adjunct ai „Direcției apărării naționale*^ 
cheltuielile pentru trupele terestre reprezintă 
56.588 milioane yeni, pentru flota maritimă 
militară — 19.434 milioane yeni, iar pentru 
forțele militare aeriene 14.824 milioane 
yeni.

Bugetul prevede de' asemenea sporirea alo
cațiilor pentru pregătirea cadrelor de ofițeri 
superiori și pentru așa-zisul „Institut de cer
cetări" pendinte de „Direcția apărării națio

Arestarea secretarului general 
al Partidului Comunist din Porto Rico

WASHINGTON 22 (Agerpres). — Depar
tamentul american ăl justiției anunță că 
Ramon Mirabal Carrion, secretarul general 
al Partidului Comunist din Porto Rico, a fost 
arestat joi la Hidalgo (statul Texas). Ramon 
Mirabal Carrion este acuzat, în baza legii

Succese ale muncitorilor sovietici din industria carboniferă

Un nou grafic ciclic de extracție a cărbunelui
MOSCOVA 22 (Agerpres). — TASS tran

smite : Minerii de ila mina „Zapadnala-Ka- 
pltalnaia" (Donbas) au elaborat și intro
dus un nou grafic ciclic de extracție a căr
bunelui — un ciclu în 24 ore la un regim 
de extracție a cărbunelui în abataj, intr-un 
singur schimb. Lucrînd după un nou sistem, 
colectivul • minei folosește îfi„ condiții optime 
întreaga capacitate de. producție a întreprin
derii. Au fost de asemenea depășite nivelul 
producției de cărbune și indicii de produc
tivitate a, muncii prevăzuți în cel de al 5-lea 
cincinal; In comparație cu anul 1950, pro
ducția medie ..zilnică a crescut cu 53,8%.

Cum este întocmit noul grafic?
In primul schimb vine In abataj o brigadă 

alcătuită din 18—20 mineri. încărcători. In 
acest timp transportorul,., 'j.SrTit.'-S"- a și 
fost pus în funcțiune.. Pe^Hi metalici de 
susținere au fost deplasa.^, spre linia de 
transport. In spațiul exploatat, acoperișul a 
fost sunpat. S-a tăiat u-n făgaș, pe partea 
Inferioară a abatajului pe întreaga lungime, 
a acestuia și s-au executat lucrările de puș- 
care. ? . ??1„

Împreună cu brigadierul, maistrul miner 
trasează sarcina de schimb. Apoi începe xies- . 
cărcarea cărbunelui șl consolidarea abata
jului, ceea ce necesită 6—7 ore.-Restul tim
pului pînă la sfirșitul schimbiitiii, abatajul 
se curăță de cărbune în vederea mutării 
transportorului pe o nouă linie.

In schimbul II de pregătire, lucrează o bri
gadă ccmplexă. Membrii brigăzii stat ocu

legația U.R.S.S. nu poate Ignora situația, 
grea și lipsită de drepturi în oare se află in
digenii din Africa de sud-vest. Citind pumd-. , 
roase fapte, el a arătat că Uniunea Sud- 
Africană nu respectă prevederile acordu'ui ; ■■■■ 
cu privire la mandatul asupra Africii de sud-v ț . 
vest urtnft’*

Delegația Uniunii Sovietice, a declarat. în,. > 
încheiere Kticikafov, consideră că Uniune'a ?t!.» 
Sud-Africană trebuie să includă teritoriul, v' 
Africii de sud-vest în sistemul internațional 
de tutelă.

In cursul discuției generale, blocul pute«R 
lor coloniale, recurgând la tot felul de șiretli
curi procedurale, a încercat în repetate rîn- ; 
duri să împiedice discutarea acestei proble
me.

La 19 octombrie Comitetul a hotărtt să se 
'ă.rriîne continuarea examinării problemei A- 
fricii de sud-vest și a ales un subcomitet 
pentru studierea diferitelor aspecte procedu
rale ale acestei probleme — subcomitetul 
urm'nd să prezinte un raport Comitetului 
?, Comitetul a treout la examinarea punctu
lui <2 de pe ordinea de zi: „Informații despre 
teritoriile lipsite de autonomie".

ședintele Asociației populare chineze pentru 
relațiile culturale cu străinătatea; Cian Si-jo,. 
președintele Asociatei populare chineze 
pentru studierea relațiilor internaționale; Liu 
Nin-i, vicepreședinte al Federației sindica- ■ 
telor din întreaga Chină, și Huan Hua, șe
ful secției pentru țările Europei occidentale ;|j 
și Africii din cadrul Ministerului Atacerllor. I., 
Externe al R.P. Chineze.

Wongsonegore, vicepreședinte al cabinetu- 1 
lui; Hazăir n, ministrul Afacerilor Interne 
și Rooseng, ministrul Căilor de Comunica- rii 
(ie. . .-șl

Se anunță că păturile largi ale poporului 
indonezian sprijină guvernul Sastroamidjojo 
și condamnă acțiunile scizioniste ale „Par
tidului Marii Indonezii".

îs'rt

nale". După cum se anunță, acest institut . 
face în prezent cercetări în domeniul avioa
nelor cu reacție, al proiectilelor dirijate, • , 
submarinelor, etc.

După cum anunță agenția Klodo Țusin, -r 
noul buget militar elaborat de „Direcția a- 
părărli naționale" prevede o nouă sporire a 
efectivului așa-zlselor „trupe de autoapăra- ■’ ■ 
re". A crescut considerabil efectivul in oa
meni al marinei militare în curs de refacere. 
Tonajul marinei militare va crește anul vii
tor completîndu-se cu noi vase militare, din 
care o parte „Direcția apărării naționale" • 
intenționează să le construiască în Japonia, , 
iar altă parte să le închirieze din S.U.A. E-.... 
fectlvul aviației militare japoneze s-a dublat-
de asemenea. După cum se anunță, anul vil- ' 
tor Japonia va primi din partea S.U.A, 73 " 
avioane de luptă cu reacție. ?♦

■ ' CB. 
fasciste Smith, că ar fi urmărit „răsturnarea: -i-ț 
cu forța a guvernului Statelor Unite". —

Arestarea lui a fost precedată de aceea a ■ 
altor zece membri ai Partidului Comunista sc 
din Porto Rico, efectuată miercuri la. New.rtrt 
York și ia Porto Rico. •iito

pați cu demontarea, deplasarea și asambla
rea transportoarelor, cu deplasarea pereților 
metalici de susținere, cu surparea acoperișu- ' 
lui. Aceeași brigadă așează coastele de ? 
rambleu deasupra galeriei de transport, in--, »| 
stalează căile cu șine. Brigada efectuează 
toate aceste lucrări în mod strict tatr-un j 
singur schimb. - -

In schimbul III se taie un făgaș la partea ?'■: 
inferioară a abatajului pe întreaga lungime 
a acestuia, se forează găurile de mină pen
tru explozie, se execută lucrările de explo- 
dare șl aerajul în mine. In cadrul acestui 
schimb se examinează de asemenea în amă- 

■ nunțime mecanismele și utilajele, iar în caz 
de necesitate 6e efectuează reparațiile res
pective. . ,t

!>atorită trecerii abatajelor în funcțiune la 
regimul într-un singur schimb de extracție 
a cărbunelui și a Introducerii organizării 
complexe a muncii în schimburile de pregă-, 
tire, în mină au fost eliberați aproximativ 
150 mineri care 6int folosiți la alte mtinci. 
In comparație cu 1955, extracția de cărbune ‘ 
la 1 metou liniar al abatajului a crescut cu ;â‘ 
25%. In aceeași linie a abatajului colectivii! 
minei extrage, zilnic cu aproape un eșalon 
cărbune mai mult decît anul trecut. Deplasa- •' 
rea medie lunară a liniei de curățire, a In- •;!
stalațlHor este în prezent de 49 metri. -Ex« ’ 
periența minerilor de la mina „Zapadnaia- 
Kapitalnaia" a trezit un viu interes în rîn- 
duriile lucrătorilor din industria carboniferă . 
sovietică.

celei.de


CRONICA
Vizita lui Nehru în R.P. Chineză

In urma invitației primite din partea gu
vernului R.P. Chineze, Jawaharlal Nehru, 
primul ministru al Indiei a sosit la 19 oc
tombrie lâ . Pekin. Vizita premierului in
dian are Ide la numai patru luni după ce 
Ciu En-lai, premierul' Consiliului de Stat 
și ministrul Afacerilor Externe al R.P. Chi
neze, a vizitat India și cînd, după o serie 
de tratative rodnice, cei doi bărbați de stat 
au dat o declarație comună care a fixat ja
loanele utiel prietenii trainice între, cele 
două mari state asiatice, prietenie pusă în 
6lujba păcti.

Relațiile de prietenie ce se întăresc as
tăzi intre-popoarele chinez și indian se ba
rează pe legăturile ce au existat între cele 
doua popoare în trecutul îndepărtat al is
toriei lor. Aceste relații de .prietenie și 
bună vecinătate s:nt de un interes vital 
pentru ambele pdpOare și au o influență 
covîrșltoare asupra întăririi păcii în Asia 
și în lumea întreagă.

Făurirea, cu cinci ani în urmă, a Repu
blicii Populare Chineze, ca o încununare a 
victorioasei revoluții populare chineze, a 
constituit o lmporiantă piatră de hotar nu 
numai în istoria Asie , ci și in istoria în
tregii omeniri. Acest fapt a arătat ca a apus 
pentru totdeauna vremea cînd puterile im
perialiste puteau dispune de soarta Asiei și 
puteau menține popoarele acestui uriaș con
tinent în robia lor. Evenimentele din ul
timii ani au con.irmat că popoarele asiatice 
au pornit cu hotărire fermă pe drumul con
solidării independenței lor.

In slujba consolidării acestei independen
țe — contribuție deosebită la întărirea 
păcii mondiale — se afiă și prietenia 
chino-lnciiană. Cele cinci puncte cuprinse 
în acordul încheiat în aprilie între R.P. Chi
neză șl India.cu privire la TiDei, formmafe 
și in declarație comună din iunie a lui Ciu 
En-lai șl Nehru: respectul reciproc al In
tegrității teritoriale și a suveranității; ne
agresiune; neamestecul reciproc fa afaceri
le interne; egalitate și avantaje reciproce; 
coexistența pașnică — reprezintă pentru 
cele două țări o bază comuna pentru apa- 
rarea cauzei păcii colective și pentru o co
laborare pașnică.

Atît în timpul războiului din Coreea cît 
și in perioada con.erlnței de la Geneva, 
R.P. Chineză și India au manifestat puncte 
de veuere asemănătoare în ceea ce privește 
necesitatea soluționării pașnice a problemei 
coreene și a restabilirii păcii în Indochina 
și au anus o contribuție concretă la cauza 
păcii. R.P. Chineza și India au manifestat 
puncte de vedere asemănătoare șl in pro
blema pactului agresiv al Asiei de sud-est 
înjghebat de Statele Unite. India sprijină 
cu noțărîre repunerea R.P. Chineze in drep
turile ei de mare putere.

India a fost una d n primele țări capita
lista care au recunoscut R.P. Cnineza, și 
in anii ce au urmat constituirii Urnei 
populare, colaborarea cnino-indiană și-a 
înmogățit permanent conținutul. Acordul 
chino - indian cu privire la Tibet și 
schimbul de vizite dintre primii mi
niștri ai celor două țări contribuie la întă
rirea și dezvoltarea acestei colaborări. In 
domeniul economic R.P. Chineză și India 
au stabilit legături comerciale pe oaza e- 
galității și avantajului reciproc, concretiza
te, intre altele, prin semnarea recentă a 
acordului comercial chino-indian, care des
chide perspectiie largi comerțului dintre 
cele două țări. Relațiile culturale, schimbul 
de delegații culturale care s-a făcut -și se 
face intre cele două țări, ajută celor două 
popoare să se cunoască și să se înțeleagă 
mai bine in vederea scopului comun urmă
rit de ele, acela de a contribui cu toate tor
țele lor la cauza asigurării securității po
poarelor asiatice și a consolidării păcii in 
întreaga lume.

Principiile coexistenței și colaborării 
pașnice dintre state cu sisteme sociale șl 
politice diferite, care stau la baza prieteniei 
chino-lndiene, principii opuse așa zisei po
litici „de pe poziții de forță" promovate de 
către cercurile conducătoare din S.U.A., în
cep să aibă o influență tot mai puternică 
asupra relațiilor internaționale din Asia și 
lumea întreagă., Ziarul „Le Monde" subli
nia că „vizita lui Nehru în China este un 
gest a cărui importanță nu scapă nici 
unui observator". Acesta este un adevăr 
care reiese limpede din largul ecou pe care 
l-a stîrnlt în presa mondială călătoria pre
mierului indian. In timp ce din coloanele 
unor ziare reacționare din Occident, în spe
cial din S.U.A., se desprinde profunda în
grijorare a dușmanilor colaborării pașnice 
față de noii pași făcuți pentru întărirea 
prieteniei chind-indiene, restul presei inter
naționale de. toate nuanțele subliniază în 
covârșitoarea ei majoritate, importanța în
tăririi prieteniei dintre cele două mari țări 
asiatice, pentru consolidarea păcii din lu
mea întreagă.

După cum se arată într-o revistă a presei 
engleze transmisă de o agenție din Occi
dent : „Vizita lui Nehru a găsit o largă 
aprobare la Londra și este urmărită îndea
proape”. „Comentariile și știrile din China 
-r spune mai departe revista —■ oglindesc 
speranțele crescînde din Marea Britanic în 
ce privește posibilitățile d.e a se obține rezul
tate trainice în urma misiunii premierului 
indian pe care Daily Telegraph îl numește 
„ambasadorul speranțelor multor popoare”.

Intr-o. corespondență-din Pekin, ziarul en
glez „News-Chronicle” califică întrevederile 
ce le va avea Nehru cu Mao Țze-dun ca un 
punct .important în istoria Asiei și arată că 
s-ar putea ca Nehru să acționeze nu numai 
în calitate de prim ministru af Indiei, ci- și 
în calitate de purtător de cuvînt indirect al 
CommonwealthuluL britanic în întregul său.

Importanța internațională a vizitei lui 
Nehru în R.P. Chineză și a repercusiunilor 
cc le poate avea asupra Întregului ansamblu 
al problemelor Asiei, o subliniază tot zia
rul francez „Le Monde” care arăta că : „La 
Pekin, Nehru nu se duce numai ca șef al 
guvernului unei puteri vecine. EI este oare
cum purtătorul de cuvînt oficios al statelor 
acelei „zone de pace” pe care ar dori s-o 
creeze. El s-a întreținut timp de mai multe 
zile la Delhi în mod succesiv cu Sastroamid- 
jojo, primul ministru al Indoneziei și cu 
John Kotelawala, primul ministru al Cey
lonului. El se va mai opri la Rangoon pen
tru a discuta cu primul ministru al Birma- 
niei. Aceste state sînt. tocmai cele care au 
refuzat să participe la S.E.A.T.O. Convorbi
rile de la Pekin, capătă prin urmare o sem
nificație deosebită”.

Această „semnificație deosebită" pe care 
i-o dă vizitei premierului indian în R.P. Chi
neză, întărirea înțelegerii dintre țărlie asia
tice, care urmăresc asigurarea propriei lor 
independențe, a securității -lor și a păcii, 
este de natură să nemulțumească acele 
cercuri care sînt profund ostile cauzei 
păcii. Făcîndu-se ecoul acestor cercuri, ziarul 
„Daily Telegraph" se tfnguiește că „lanțul 
de conferințe pe care le are Nehnu, constituie 
un simptom al turburărilor masive di.n Asia 
(citește: al succesului luptei de eliberare 
națională a popoarelor asiatice — n.n.J. 
China fiind pierdută — scrie mai departe 
ziarul — și Asia de 6ud-est pe cale de a fi 
pierdută, importanța Indiei pentru lumea ne- 
comunistă este evidentă”. Dar „în India — 
se plînge mai departe ziarul — bîntuie un 
val entiamericanist, neplăcut și fără prece
dent".

Cercurilor agresive din S.U.A. nu le scapă 
amănuntul că vizita lui Nehru a urmat la 
scurt interval după încheierea tratativelor 
sovieto-chîneze, atît de importante pentru 
menținerea păcii în întreaga lume. Astfel 
revista americană „Time" care consideră 
tratativele sovieio-chlneze ca „un vînt rece 
din Extremul Orient" ce a trezit cercurile 
agresive din Occident din „fericitele reverii 
de satisfacții", sublinia : „Pentru a consfinți 
noul statut al Chinei, primul mini.stru indian 
Nehru, conducătorul celei' de a doua mari 
țări din lume, face o vizită conducătorului 
celei mai mari națiuni, pentru a-și aduce 
omagiile. împreună cu U.R.S.S., cea de a 
treia mare țară a lumii, ele formează aproape 
jumătate din omenire. Privind acest bloc 
imens și gîndindu-ne ta milioanele de oameni 
ale furnicarului asiatic, occidentalii nu pot 
să nu admită că vizita lui Nehru reprezintă 
un eveniment mondial de importanță isto
rică".

Acest eveniment care neliniștește pe duș
manii păcii șl securității popoarelor este 
salutat de toate popoarele lumii ca o contri
buție însemnată la consolidarea păcii inter
naționale.

Puiernica mișcare grevistă 
din Anglia

De la sf.îrșitul lunii septembrie, în portul 
Londra a început una din cele mai puternice 
greve de după război. Ziarele din Anglia și 
presa din între-aga lume publică zilnic infor
mații despre amploarea pe care a luat-o miș
carea grevistă din Marea Britanie, despre ex
tinderea luptei de solidaritate cu acțiunile 
docherilor din portul Londrei, ca și despre 
cauzele și consecințele acestei mișcări.

Acum două zile grevei celor 45.000 de 
muncitori portuari din Londra, Liverpool și 
Birkenhead, i s-au alăturat 3000 de docheri 
din Huli (port important de pe litoralul de 
est al Angliei), unde activitatea a încetat 
aproape complet, iar 41 de vase.sînt imobili
zate. Au mai aderat la grevă mai bine de ' 
2000 docheri din Southampton, mare port din 
sud, 600 docheri din Garston, aproximativ 
1000 docheri din Rochester. In urma grevei, 
peste 380 de vase sînt ancorate în porturi și 
așteaptă zadarnic să fie descărcate.

Agenția „France Presse"' sublinia că acea
stă grevă care a cuprins aproape jumătate 
din numărul docherilor englezi afectează pro
fund comerțul interior și exterior al țării. Co
respondentul din. Londra al acestei agenții 
afirmă că numai în cazul prelungirii grevei 
docherilor din Liverpool, două treimi din ex
portul Angliei și peste jumătate din cantita
tea de mărfuri destinată importului vor fi 
blocate. Încercarea marilor societăți de navi
gație de a descărca mărfurile destinate Lon
drei la Amsterdam, Rotterdam și Anvers și 
a le depozita acolo pînă trece greva nu a iz
butit deoarece docherii belgieni și olandezi 
s-au declarat solidari cu greva muncitorilor 
portuari britanici.

După cum s-a anunțat, în urma amploarei 
nemaiîntîlnite pe care a luat-o. greva zeci
lor de mii de docheri și muncitori de la șan
tierele de construcții și reparații navale din 
Londra și alte porturi din Anglia, guvernul 
englez s-a întrunit pînă acum de două ori 
pentru a examina situația. In legătură cu a- 
ceasta se exprima părerea că guvernul va 
discuta problema proclamării „stării excep
ționale". Agenția „Associated Press" anunță 
că ministrul Muncii din guvernul Churchill, 
Walter Monckton, a declarat. în Ca

O demonstrație a muncitorilor greviști din Londra

Greviștii londonezi demonstrează plini de hotărire pentru obținerea revendicărilor lor.

INTERNAȚIONALĂ
mera Comunelor, la 22 octombrie, că dacă 
greviștii nu vor relua lucrul în citeva zile 
autoritățile vor fi nevoite să facă apel la ar
mată pentru munca de încărcare și descăr
care a vaselor imobilizate în porturi.

Lupta pe care o duc în prezent greviștii 
din portul Londrei .reprezintă un exemplu 
încurajator pentru toți oamenii muncii din 
Anglia. Felul" în care a izbucnit și cauzele 
acestei greve demonstrează din plin acest 
lucru. Această grevă impresionantă prin am
ploarea și durata ei reprezintă în fapt explo
zia puternică a unei indignări care mocnește 
de multă vreme în rîndurlle unei mase de oa
meni care își dau seama și mai ales simt pe 
propria lor p ele că condițiile de viață de
vin din ce in ce mai grele.

Scăderea nivelului de trai în Anglia este 
legată direct de intensificarea jafului capita
list și de sporirea cheltuielilor de înarmare. 
Recent, guvernul englez a dat publicității o 
Carte Albastră a „Veniturilor și cheltuielilor 
naț onale pe 1946—1953“ din care reiese că 
în ultimii ani veniturile mărilor financiari 
englezi au înregistrat creșteri enorme și a- 
aume de circa două ori în! interval de‘ doi ani. 
Tot din această Carte Albastră rezultă că 
din 1950, de cînd a intrat în vigoare progra
mul de relnarmare, s-au cheltuit peste 8 mi
liarde lire pentru cursa înarmărilor. Cîteva 
date publicate de ziarul „Financial Times" 
despre profiturile societăților engleze arată 
de asemenea că aceste profituri cresc necon
tenit. Profitul total a 2.500 de societăți pe 
primei'.e opt luni ale anului 1954 — arată zia
rul — a fost de 1282 milioane lire sterline, 
adică cu 129 milioane sau cu 11,2 la sută 
mai mult decît în aceeași perioadă a anului 
trecut. Profiturile acționarilor au crescut cu 
21 la sută.

Cifrele citate de ziarul „Financial Times" 
confirmă deolarațiile făcute de Walter Ste
vens, secretarul general al sindicatului mun
citorilor din industria electrică, la congresul 
sindicatelor britanice, în sensul că politica 
înghețării salariilor, existentă azi în Anglia, 
este destinată sporirii profiturilor patronilor. 
In același timp, așa cum a arătat într-o in
terpelare adresată în Camera Comunelor mi
nistrului muncii, deputatul Jeger a arătat că 
numai din octombrie 1951 și pînă în aprilie 
1954 indicele prețurilor cu amănuntul a cres
cut în Anglia de la 129 la 141. De atunci 
costul vieții a mai crescut de asemenea cu 
mult. Șl totul arată că nivelul de viață va 
continua să scadă odată cu intrarea în 
vigoare a legii prin care se perm te proprie
tarilor să sporească după bunul lor plac 
chiriile.

Grevele care au avut și au loc în anul a- 
cesta în Anglia confirmă creșterea conștiinței 
de clasă și intensificarea acțiunilor de luptă 
ale muncitorimii engleze. In același timp gre
vele docherilor londonezi marchează și pră
pastia care există între conducerea sindica
telor de dreapta și marea masă a muncito
rimii. După cum se știe la congresul sin
dicatelor ca și la conferința partidului labu
rist, delegații au legat cererile lor de sporire 
a salariilor de cererile cu privire la introdu
cerea unui control asupra profiturilor patro
nilor și de reducerea cheltuielilor de înar
mare. Liderii laburiști reacționari au respins 
însă cererile întemeiate ale marii majorități a 
membrilor de rînd ai partidului, arătind în fe
lul acesta distanța care există între conduce
rea partidului și majoritatea membrilor săi. 
De altfel această distanță s-a văzut din plin 
și în votul cu privire la reînarmarea Germa
niei occidentale. Marea grevă a docherilor 
londonezi demonstrează puternicele transfor
mări care s^au produs în sînul clasei mun
citoare engleze. Cu toate manevrele lui Dea- 
kln și ale celorlalți conducători ai sindioatulu' 
muncitorilor din transporturi și ai muncito
rilor necalificați de a determina pe greviști 
să înceteze greva, aceștia nu au dat înapoi 
în lupta lor care durează de aproape o lună 
de zile.

In încercarea lor de a zădărnici greva, au
toritățile engleze caută în momentul de 
față să pună în scenă o mîrșavă uneltire 
anticomunistă. Agenția „France Presse" a- 
nunță că poliția engleză „studiază" în mo
mentul de față „rolul" pe care l-a.- fi jucat 
Partidul Comunist al Marii Britanii în de
clanșarea grevei docherilor londonezi.

Greva, docherilor din portul Londrei este 
urmărită cu simpatie și sprijinită de nume
roși muncitori din alte ramuri de, activitate. 
Mișcarea pentru sporirea salariilor cuprinde 
actualmente 600.000 muncitori de la căile fe- 
rate, 700.000 mineri, 800.000 muncitori agri
coli și aproape 3 milioane de oameni din 
industria construcțiilor de mașini și vapoare.

Revendicările și lupta clasei muncitoare 
engleze hu au un caracter pur economic, ci 
și unu[ pronunțat politic. Greviștii leagă re
vendicările lor de cererea hotărîtă de a se 
pune capăt nefastei politici externe care de
termină o intensificare a cursei înarmărilor.

Greva arată că politica de reînarmare, de 
refacere a militarismului, german și de crea
re a unor blocuri agresive în Occident este 
privită cu ostilitate de masele muncitorimii 
engleze. Greva constitue în acest sens și un 
proiest vehement împotriva conducătorilor 
reacționari ai sindicatelor și a liderilor parti
dului laburist care, împotriva voinței poporu
lui englez, apără și sprijină oolitica cursei 
înarmărilor și a reînvierii Wehrmach'tului 
agresiv.

Prin aceasta, marea mișcare grevistă a 
clasei muncitoare din Anglia capătă o im
portanță deosebită.

A. SOLOMON 
și E. GRECU

t**w‘*.

Sărbătorirea soților 
Irene și Frederic Joliot-Curie

PARIS 22 (Agerpres). — TASS trans
mite: La 21 octombrie a avut loc la .Sor- 
bona sărbătorirea soților Irene și FrederfJ 
Joliot-Cur e, cunoscuți oameni de știință 
francezi și activiști progresiști de frunte pe 
tărîm social, cu prilejul aniversării a 20 de 
ani de la descoper rea de către ei a radio
activității, produsă, pe cale artificială.

Irene și Frederic Joliot-Curie au fost sa
lutați de Louis de Brogl e, secretar per
manent al Academiei de Științe franceze, 
Gaston Dupuy, director al centrului națio
nal de cercetări științif ce, Francis Perrin, 
înalt comisar pentru problemele energiei ato
mice, Berthoin, ministrul Instrucțiunii publice 
și alții. Toți au subl niat contribuția impor
tantă adusă de descoperirile științifice ale 
soț lor Joliot-Curie în dezvoltarea științei 
mondiale despre substanțele radioactive.

Frederic Joliot-Curie, a mulțumit în nu
mele soției și în numele său personal pen
tru cinstea ce li s-a făcut și a chemat la 
întărirea legăturilor între oamen i de știință 
din toate țările. Intr-o epocă în care desco
peririle științifice sînt atît de frecvent folo
site în scopuri de distrugere și cînd poate 
fi subminată' încrederea în știință și, prin 
urmare, și în progresul civilizației, a decla
rat el, trebuie să luăm atitudine împotriva 
folosirii ști nței în scopuri rău intențio
nate.

Recepția oferită de ambasadorul Indiei 
în R. P. Chineză în cinstea lui Nehru
PEKIN 22 (Agerpres). — China Nouă 

transmite: La 21 octombrie, Nedyam
Raghavan, ambasadorul Indiei în China, a 
oferit o recepție în cinstea primului minis
tru al Indiei, Javaharlal Nehru.

La recepție au participat primul ministru 
Nehru; fiica sa, doamna Indira Gandhi; N. R. 
Pillai, secretar general al Ministerului Afa
cerilor Externe al Indiei, precum și alte per
soane.care îl însoțesc pe primul ministru al 
Indiei.

Ședința Prezidiului Consiliului National 
al Frontului Național al Germaniei Democrate

BERLIN 22 (Agerpres);—A.D.N. transmite: 
La Berlin a avut loc o ședință a Prezid u- 

lui Consiliului Național al Frontului Națio
nal al Germaniei Democrate.

Raportul cu priv re la rezultatele alegeri
lor din 17 octombrie a fost prezentat de 
către W. Stoph, ministrul Afacerilor Interne 
al R.D. Germane. La discuțiile pe marginea 
raportului au luat parte reprezentanți ai 
part delor democratice și ai organizațiilor 
de masă care fac parte din Frontul Na ional. 
Walter Ulbricht, prim secretar al C.C. al 
P.S.U.G. și locțiitor al primului ministru al 
R.D. Germane, a subliniat că alegerile d n 
Republica Democrată Germană au importan
ță pentru întreaga Germanie, deoarece ger
manii iubitori de pace din Germania occî-

Divergențe între participant la tratativele 
de la Paris

PARIS 22. (Agerpres). — TASS transmite: 
După cum se știe, la 21 octombrie eu încăput 
la Paris tratative între miniștrii Afacerilor 
Externe ai celor nouă țări participante la 
conferința de la Londra cu privire la înar
marea Germaniei occidentale.

La 20 octombrie a avut loc o consfătuire 
între Dulles, Eden,' Mendes-France și 
Adenauer în problema așa-zisei „restab'liri 
a suveranității" Germaniei occidentale. La 
conferința lor separată, reprezentanții 
Angliei, Franței și S.U-A. au căzut de acord 
cu Adenauer „asupra anulăr i statutului de 
ocupație". In aceeași zi a fost adoptată hotă- 
rîrea cu privire la restabilirea „suverani
tății" — dar numai în principiu — deoarece 
cei patru miniștri nu au reușit să rezolve 
unele probleme litigioase. Intre altele, a 
izbucnit o dispută în ceea ce privește stațio
narea trupelor de ocupație la Berlin. La 21 
octombrie a avut loc o a doua consfătuire a 
celor patru miniștri. In după amiaza aceleiași 
zile au avut loc două consfătuiri ale miniș
trilor celor nouă țări. Tratativele miniștrilor 
celor nouă țări au drept scop discutarea 
organ'zării noului bloc militar înjghebat sub 
denumirea de „uniunea vest-europeană" la 
care vor participa membrii uniunii de la 
Bruxelles (Anglia, Franța. Belgia, Olanda și 
Luxemburg), precum și Germania occiden
tală și Italia. Așadar, este vorba de crearea 
unui bloc militar în locul planului „comuni
tății defensive europene" care a eșuat, de 
reînvierea armatei vest-germane de revan
șarzi sub o firmă nouă. La conferința din 
dim neața zilei de 21 octombrie a celor nouă 
miniștri au fost discutate rapoartele experți- 
lor. S-a hotărît, printre altele, ca sediul orga
nului de conducere al „uniunii vest-euro- 
pene" să fie Londra.

Desfășurarea actualelor tratative arată în 
mod convingător cit este de primejdioasă 
calea pe care s-au angajat țările care au în
cheiat recent la Londra acordul cu privire la 
înarmarea Germaniei occidentale. In prezent, 
sub presiunea diplomației americane, ele sînt 
nevoite să accepte măsurile concrete care 
duc la reînv erea armatei vest-germane. 
Frazele pompoase despre restabilirea „suve
ranității" Germaniei occ dentale nu pot înșela 
pe nimeni, nici măcar pe germanii din însăși 
Germania occidentală. Anulînd statutul de 
ocupaț e, puterile occidentale își mențin tot
odată trupele în Germania occidentală. Prin

Accentuarea disensiunilor în sînul coaliției guvernamentale de la Bonn
BERLIN 22 (Agerpres). — A.D.N. trans

mite : Se accentuează mereu disensiunile din 
sînul coaliției guvernamentale și al parla
mentului de la Bonn. Reprezentanți ai coali
ției și deputați în parlament și-au dat seama 
că Adenauer face primul pas spre instaura
rea unei dictaturi militare și că el duce tra
tative la Paris fără să fie învestit cu man
datul necesar.

La 20 octombrie, Adenauer a convocat de 
urgență la Paris pe președinții celor patru 
partide din coaliție, precum și pe dr. Ger- 
stenmaier, președintele comisiei pentru afa
cerile externe din Bundestag, și pe ministrul 
său special, Strauss. Fritz Berg, președinte
le Federației asociației industriașilor ger-

ln cîteva rînduri
militare au fost arestați. Potrivit agenției, 
numărul celor arestați pînă acum se ridică 
la peste 600, iar poliția continuă să opereze 
arestări atît la Teheran, cit și în provincie.

9 După cum rezultă din relatările ziaru
lui „Ateșbare Șark”, la Teheran și într-o se
rie de provincii au fost difuzate manifeste 
cuprinzind declarația cunoscutului fruntaș re
ligios Kașani, în care acesta se pronunță 
împotriva acordului dintre guvernul iranian 
și consorțiul internațional in problema pe
trolului iranian.

9 La 21 octombrie a sosit la Stalinabad 
decanul de Canterbury, Hewlett Johnson, 
laureat al Premiului Internațional Stalin 
„Pentru întărirea păcii între popoare", pre
ședintele Asociației de prietenie anglo-sovie- 
tică, însoțit de soția sa.

9 Zilele, trecute agențiile de presă occi
dentale au anunțat că președintele guvernu
lui Uniunii sud-africane, Malan, se va retrage 
din viața politică. Raportul de forțe din si
nul partidelor politice din Africa de sud, în- 
frlngerile succesive suferite în încercările de 
a modifica Constituția sud-africană și de a 
înăspri teroarea rasială, constituie motivul 
nemărlurisit al demisiei rasistului Malan-

9 In urma marilor dificultăți întîmpinate 
în consultările cu liderii partidelor politice, 
Khaled Azem a renunțat la formarea noului 
cabinet sirian. Criza de guvern în Siria con
tinuă.

• Agenția France Presse anunță că în ur
ma demisiei cabinetului laoțian, prințul moș
tenitor al Laosului a însărcinat pe fostul mi
nistru de Finanțe, Katay, cit formarea noului 
cabinet.

• La 20 octombrie, K. V. Kiselev, șeful 
delegației bieloruse la cea de a 9-a sesiune 
a Adunării Generale a ON.U., vicepreședinte 
al Consiliului de Miniștri și ministru al Afa
cerilor Externe al R.S.S. Bieloruse, a oferit 
o recepție. în cinstea participanțiior la cea de 
a 9-a sesiune a Adunării Generale a O.N.U. 
La recepție au luat parte A. I. Vișinslli șe
ful delegației U.R.S.S., prim locțiitor al mi
nistrului Afacerilor Externe al U.R.S.S., șefii 
și membrii unei serii de delegații, reprezen
tanți ai vieții publice progresiste din Ame
rica, ziariști străini și sovietici.

• La 19 octombrie a fost inaugurat ofi
cial serviciul de transmisiuni telefotografice 
Șanhai—Bombay. Toate transmisiunile tele
fotografice dintre marile orașe ale Chinei și 
Indiei se vor face prin Șanhai. Posturile de 
transmisie și ■ serviciile de telecomunicații 
din cele două țări și-au adresat reciproc 
felicitări după transmisiunea de probă efec
tuată la 15 octombrie.

• La 21 octombrie a sosit la Moscova pen
tru a cunoaște dezvoltarea industriei și agri
culturii din Uniunea Sovietică o delegație 
argentiniană din care fac parte Luis Praprot- 
niti, director general al departamentului pen
tru relații culturale și al informațiilor din 
Ministerul Afacerilor Externe al Argentinei, 
și V. Biedma, colaborator al departamentu
lui economic din același minister.

O Autoritățile iraniene continuă să efec
tueze arestări in rindurile ofițerilor și civi
lilor „suspectați" de legături cu partidul 
popular sau de activitate îndreptată împo
triva regimului Zahedi. Agenția Reu
ter anunță că in noaptea de 21 spre 22 oc
tombrie, alți 30 de ofițeri și elevi ai școlii

Au luat parte Mao Țze-dun. președintele 
Republicii Populare Qh neze; Ciu De, vice
președinte al Republicii Populare Chineze; 
Liu Șao-ți, președintele Comitetului perma
nent al Adunării reprezentanților populari 
din întreaga Chină, și Ciu En-lai, Premierul 
Consiliului de Stat și alte personalități de la 
conducerea statului, reprezentanți ai partide
lor și organizațiilor obștești, precum și mem
bri ai corpului diplomatic.

Recepția s-a desfășurat într-o atmosferă de 
caldă prietenie.

dentală au avut prilejul să vadă ce forță re
prezintă Republica Democrată Germană. Ei 
au putut vedea că R.D. Germană este un 
bastion’ train c al păcii, democrației și pro
gresului.

La ședință au luat de asemenea cuvîntul 
Otto Nuschke, președintele Uniunii creștin- 
democrate și locțiitor al primului ministru 
al R.D. Germane, Johannes Dieckmann, pre
ședintele Camerei Populare a R.D. Germa
ne, prof. Erich Correns. președintele Pre
zidiului Consil ului Național al Frontului 
Național al Germaniei Democrate, Herbert 
Warnke, președintele Uniunii sindicatelor 
1 bere germane. Ernst Goldenbaum, preșe- 
d ntele partidului țărănesc-democrat, lise 
Thiele, președinta Uniunii femeilor demo
crate din Germania.

urmare, poate fi vorba doar de restabilirea 
libertății pentru Germania occidentală de a 
se înarma și de a participa la blocuri 
m litare.

Judecind după informațiile presei, între 
participanții la tratative au loc divergențe 
acute. Ziarul „L’Aurore" declară că „con
tradicțiile serioase" care s-au ivit între țările 
occidentale transformă problema Saarului și 
problema creării unui „pool al înarmărilor" 
în două „piedici princ pale" în calea rezol
vării tuturor celorlalte probleme legate de 
înarmarea Germaniei occidentale.

★
PARIS 22 (Agerpres). — In după amiaza 

zilei de 22 octombrie, miniștrii Afacerilor 
Externe ai Statelor Unite, Franței, Angliei 
și Germaniei occidentale au avut o nouă 
întrevedere în problema așa-zlsei „restabiliri 
a suveranității" Germaniei occidentale.

Potrivit comunicatului dat publicității la 
sfîrșltul ședinței, cei patru miniștri de ex
terne au ajuns la un acord asupra textului 
pregăt t de experți în această problemă.

După cum anunță corespondentul din Pa
ris al agenției Associated Press, primul mi
nistru francez Mendes-France, care repre
zintă Franța la aceste tratative, a precizat 
că nu via supune aprobării parlamentului 
francez textul acordurilor realizate în cadrul 
consfătu rilor înainte de a se fi ajuns la un 
acord în ceea ce privește problema Saaru
lui. Perspectivele stabilirii unui acord în a- 
ceastă problemă — notează corespondentul 
lui Associated Press — nu sînt însă „stră
lucite", întrucît poziția reprezentanților Ger
maniei occidentale „s-a înăsprit cu mult 
peste așteptări".

Cercurile autorizate franceze — relatează 
în același timp agenția France Presse, „nu 
ascund gravitatea dificultăților survenite în 
ultimele ore... în ceea ce privește evoluția 
tratativelor franco-germ a ne în problema 
Saarului". In ciuda faptului că partea fran
ceză a făcut „toate concesiile" pe care era 
dispusă să le facă în această, problemă, 
perspectivele unui acord cu privire la Saar 
sînt, după cum recunoaște agenția, „întune
cate". Problema Saarului are în cadrul con
ferințelor de la Paris o importanță cu atît 
mai mare cu cd — după cum arată agențiile 
de presă occidentale — parlamentul francez 
condiționează ratif carea acordurilor de la 
Londra de reglementarea problemei Saarului 

mani, și dr. Pohle, membru în consiliul de 
administrație al uzinelor Mannesmann, 6e 
află de asemenea la Paris. In prima zi a 
șederii sale la Paris i s-a atras atenția . Iul 
Adenauer că semnătura 6a pe tratatele cu 
privire la remilltarizare nu are valoare prea 
mare atît timp cît nu reușește 6ă înfrîngă 
rezistența generală față de acordul de la 
Londra și să înlăture nemulțumirea din sî
nul coaliției sale guvernamentale. Se știe 
prea bine că după ce congresul Uniunii sin
dicatelor din Germania a adoptat o hotărire 
în care condamna remilitarizarea Germa
niei, diferiți oameni politici din coaliție s-au 
pronunțat împotriva politicii duse de Ade
nauer.

A apărut în limbile: rusă, romînă, 
franceză, germană, engleză și spaniolă

„Pentru pace trainică, 
pentru democrație populară!“
București. Organ al Biroului Informa

tiv al Partidelor comuniste și munci
torești
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Cuprinde:

ARTICOL DE FOND: Pentru un înalt 
nivel ideologic al învățămîntului 
de partid.

KWETOSLAV INNEMAN: Comitetele 
raionale — o foarte importantă verigă 
a aparatului de partid.

IVAN RAIKOV: Conducerea de către 
partid a organizațiilor de masă.

FRANCOIS BILLOUX: Lupta poporu
lui francez împotriva reînvierii mi
litarismului german.

RASTEQAR : Ce se petrece în Iran.
ALDO D’ALFONSO : O importantă con

tribuție la alcătuirea istoriei răz
boiului de eliberare națională din 
Italie (Despre cartea Iul Luigi Lon
go „Pe calea insurecției naționale" 
și cartea lui Pietro Secchia „Co
muniștii și insurecția").

* * * Sub semnul solidarității. Pu
ternica grevă din portul Londra.

JAN MAREK: Note politice: Năvala de 
polițiști pe tărîmul științei.

Informații
De vînzare la toate librăriile, chioșcu

rile și debitele O.C.L
Prețul 40 bani

Informație
La 22 octombrie a sosit In Capitală dl. 

Robert Chambeiron, .secretar generai al Co
mitetului pentru dezvoltarea comerțului in
ternațional, comitet organizat după consfă
tuirea economică internațională care a avut 
loc la Moscova. D-sa este însoțit .de d-na 
Luigla Chambeiron.

La Gara de Nord, dl. R. Chambeiron a fost 
întîmpinat de iov. Gh. Savin, președintele 
Camerei de Comerț a R.P-R. și funcționari 
superiori din Camera de Comerț.

Vizita d-lui R. Chambeiron are drept scop 
discutarea unor probleme privind lărgirea 
comerțului internațional.

SPORT
Campionatul republican de cros 
„Să întîmpinăm 7 Noiembrie"
Duminică dimineața la orele 9,.ipe stadio

nul Locomotiva P.T.T. se va desfășura faza 
pe Capitală a campionatului republican de 
cros pe echipe „Să întîmpinăm 7 Noiembrie”.

Cu această ocazie se vor întîlni primele 
trei echipe clasate la categoriile seniori, se
nioare, juniori și junioare în faza a doua i:i- 
ter-colective

Paralel cu aceste întreceri, pe același sta
dion va mai avea loc și disputarea fazei pe 
regiunea București a campionatului de cros. 
In faza regională vor participa numai e- 
chlpele ca-e s-au clasat pe primul loc în faza 
raională.

Finalele campionatului republican de cros 
pe echipe „Să întîmpinăm 7 Noiembrie" să 
vor desfășura duminică 31 octombrie-

Știri
• La 21 octombrie s-a desfășurat prima 

rundă a turneului internațional de șah de la 
Belgrad la care participă șahiști din nouă 
țări.

Marele maestru Bronștetn a jucat cu ne
grele împotriva maestrului Joppen (Germa
nia occidentală). După o scurtă rezistență, 
sahistul german s-a recunoscut învins. Tot 
cu o victorie a început turneul șl marele 
maestru sovietic Petrosian care a cîștigat 
partida cu șahistul italian Porecca.

In celelalte partide s-au înregistrat urmă
toarele rezultate : Karaklajicl — Gllgorici 
>/2—’/si Wade — Trlfunovicl ‘/a—'A; Nedel- 
kovlci — Djurasevlcl 0—1; Milici — Pilnik 
0—1 ; Izkov—Pire întreruptă; Mafanovici— 
lanosevici '/2—‘A- Barcza — Czernyak amî- 
nată; Rabar — Nievergelt ’/a—*/a-

• In cadrul măsurilor de represiune îm
potriva comuniștilor, din S.U.A., comisia 
pentru atletism din statul Indiana a inter
zis membrilor partidului comunist șl simpati- 
zanților să participe la competiții de box și 
de lupte libere în acest stat.

După cum anunță agenția Associated 
Press, pe viitor orice sportiv care va dori să 
participe la o asemenea competiție va trebui 
să răspundă în scris la întrebarea : „Ați fost 
sau sunteți membru al partidului comunist 
sau al oricărei alte organizații care susțină 
răsturnarea formei americane de guvernă- 
mînt?“.

SPECTACOLE
TEATRE: Teatryl de Operă și Balet ai 

R.P.R. orele 19,30 : Fidelio ; Național „1. L. 
Caragiale" (sala Comedia) orele 19,30: In- 
drăgostlții; Național „I. L. Caragiale” (sala 
Studio) orele 15; Viață nouă; orele 19,30: 
Pulbere argintie; Municipal orele 19,45: 
Pădurea ; Muncitoresc C.F.R. (Giulești) o- 
rele 15: Slugă la doi stăpîn ; orele 19,30: 
Articolul 19; Armatei (sala Magheru) o- 
rele 19.30: Furtuni de primăvară ; Armatei 
(sala din Calea 13 Septembrie) orele 19.30 : 
Pirjoilul ; Studioul actorului de film „C. Not- 
tara” orele 19,30: Mincinosul; Teatrul de 
Stat de Operetă, orele 19,30: Ana Lugo- 
jana ; Ansamblul de estradă al R.P.R. (Ca
lea Victoriei 33—35) orele 20: Miniaturi pe 
portativ; Ansamblul de estradă al R.P.R. 
(strada Al. Popov 23) orele 20: ...Și Iile face' 
sport; Țăndărică (Sala Baruch Berea) orele 
20: Umor pe sfori ; Țăndărică (sala Modern 
— Bd. 6 Martie nr. 2) orele 16: Capra cu 
trei iezi.

CINEMATOGRAFE : Patria, București, Ti
neretului : Destinul Marinei Vlasenko; Re
publica, I. C. Frimu: Școala curajului; În
frățirea între popoare, Lumina: Examen de 
maturitate; Elena Pavel: Concert internatio
nal; Victoria: Epoleții purpurii; M. Gorki: L 
P. Pavlov, Tuberculoza este vindecabilă; 
Timpuri Noi: Noul Minsk, Polo pe apă, Co
coșul și găinușa; Al. Popov: Rapsodia cau
caziană ; 8 Martie : Poemul dragostei ; V.
Roaită: Letonia Sovietică; Cultural: Dincolo 
de Dunăre; Unirea: Echipa de pe strada 
noastră; Munca; Nunta cu zestre; Al. Sahia: 
Sevastopol km. 4; Flacăra, Volga: Un pi
chet în munți; T. Vladimirescu : Primăvara 
la Moscova ; Arta : Republica Carelo-Fină ; 
Miorița : Tractoriștii ; Ăloșilor : R.S.S. Au
tonomă Komi;
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